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فراز و فرودهای جامعه  مدنی در ایران
احسان احراری

جامعــه ی مدنــی، یکــی از مهمتریــن دســتاوردهای نظــری دوران روشــنگری اســت کــه 
ــگاه محــوری داشــته اســت و گمــان  ــون، در اندیشــه ی سیاســی جای ــا کن از آن دوره ت
مــی رود کــه همچنــان خواهــد داشــت. ماننــد بســیاری از مفاهیــم نظــری حــوزه ی علــوم 
انســانی، جامعــه ی مدنــی نیــز تعریــف دقیقــی نــدارد و در جریان هــای مختلــف فکــری، 
ــد  ــی را حــوزه ای می دانن ــه ی مدن ــد کــه همگــی جامع ــی دارد. هــر چن ــف متفاوت تعاری
ــا  ــی ب ــه ی مدن ــه ی جامع ــورد رابط ــا در م ــود، ام ــف می ش ــت تعری ــارج از دول ــه خ ک

ــود دارد. ــی وج ــای عمیق ــت، اختلاف ه دول
لیبرال هــا بــه طــور کلــی جامعــه ی مدنــی را معطــوف بــه بــازار می داننــد و 
ــتفاده  ــا اس ــوان ب ــت دارد و می ت ــی اولوی ــر سیاس ــر ام ــادی ب ــر اقتص ــه ام ــد ک معتقدن
ــگاه  ــه در ن ــت ک ــه داش ــد توج ــتاد. بای ــت ایس ــل دول ــازار، در مقاب ــم های ب از مکانیس
ــگاه،  ــن ن ــذا در ای ــت. ل ــی اس ــر اجتماع ــوع ام ــن ن ــادی برتری ــر اقتص ــم، ام لیبرالیس
جامعــه ی مدنــی بــه عنــوان یــک ســپر در نظــر گرفتــه می شــود کــه وظیفــه ی اصلــی 
آن، محافظــت از مــردم در مقابــل دولــت اســت. امــا چپ هــا و در صــدر آنهــا مارکــس، 
معتقدنــد کــه خــود جامعــه ی مدنــی می توانــد محلــی بــرای ســلطه و ســرکوب باشــد. از 
نــگاه مارکــس، جامعــه ی مدنــی یکــی از برســاخته های دوران ســرمایه داری اســت کــه 
اگــر بــه حــال خــود رهــا شــود، می توانــد خطرناک تــر از دولــت مــدرن ظاهــر شــود. در 
ــد  ــی می توان ــه ی مدن ــه جامع ــد ک ــان می کن ــه ی اســتدلال مارکــس، گرامشــی بی ادام

ــت بشــود. ــر دول ــرای ســلطه ی عمیق ت ــزاری ب ــه اب ــل ب تبدی
بحــث در ایــن رابطــه بســیار اســت؛ بــا ایــن حــال دو چیــز میــان اندیشــمندان مشــترک 
ــت،  ــپ و راس ــان چ ــر دو جری ــه ه ــت ک ــی اس ــه ی مدن ــت جامع ــک، اهمی ــت. ی اس
معتقدنــد کــه جامعــه ی مدنــی مهمتریــن صحنــه ی اجتماعــی جامعــه ی معاصــر اســت. 
آنچنــان کــه می تــوان گفــت ماهیــت کل جامعــه، بــه ماهیــت جامعــه ی مدنــی بســتگی 
دارد. دومیــن وجــه اشــتراک، خارجــی بــودن جامعــه ی مدنــی نســبت بــه دولــت اســت. 
هــر دو جریــان، بــر ایــن امــر متفــق هســتند کــه جامعــه ی مدنــی بــه بخش هایــی از 

ــرار دارد. ــت ق ــه می شــود کــه خــارج از مرزهــای سیاســی دول جامعــه گفت
در ایــن نوشــتار نیــز، منظــور از جامعــه ی مدنــی در وهلــه ی اول بخش هایــی از جامعــه 
اســت کــه خــارج از دولــت قــرار دارنــد و وظیفــه ی اصلــی آنهــا مبــارزه بــا دولــت بــر 

ســر تعریــف امــر سیاســی و امــر اجتماعــی اســت.
بــا توجــه بــه تعریفــی کــه از جامعــه ی مدنــی بیــان شــد، می تــوان دو عنصــر اصلــی را 
بــه عنــوان دو ســتون جامعــه ی مدنــی در ایــران معاصــر تــا پیــش از انقــلاب اســلامی، 
مدنظــر قــرار داد: دیــن و بــازار. تــا پیــش از انقــلاب اســلامی، ایــن دو حــوزه در برهه هــا 
ــر  ــل ام ــی در مقاب ــر اجتماع ــتاده اند و از ام ــت ایس ــل دول ــف، مقاب ــای مختل و رویداده
سیاســی دفــاع کرده انــد. مشــهورترین ایــن وقایــع، جنبــش تحریــم تنباکــو و مشــروطه 

اســت کــه نقــش روحانیــون و بــازار در آن پــر رنــگ بــوده اســت.
ــا از  ــته اند، ام ــی داش ــه ی ایران ــی در جامع ــن تاریخــی طولان ــازار و دی ــه ب ــه ک ــر چ اگ
ــه ی  ــتون های جامع ــوان س ــه عن ــه دار، ب ــاد ریش ــن دو نه ــه ای ــت ک ــار اس دوره ی قاج
مدنــی ظاهــر شــدند. چــرا کــه دوره ی قاجــار، مصــادف بــود بــا روی کار آمــدن گفتمــان 
ــی  ــه ی ایران ــن دوره جامع ــان. در ای ــاط جه ــایر نق ــه س ــه ب ــرب و توج ــتعمار در غ اس
ــن  ــه ای ــد ک ــر چن ــرد؛ ه ــدا ک ــاس پی ــی تم ــن جهان ــم نوی ــا نظ ــترده ب ــور گس ــه ط ب
ــت.  ــار صــورت پذیرف ــه اجب ــف و ب ــد از ســر ضع ــه می دانن ــه هم ــاط، همانطــور ک ارتب
ــه رو  ــی روب ــای مختلف ــا و پدیده ه ــا چالش ه ــران ب ــه ی ای ــار، جامع ــذا در دوره ی قاج ل
ــه  ــازار ب ــن و ب ــه دی ــن بره ــرد. در ای ــت می ک ــم را سس ــنتی حاک ــم س ــه نظ ــد ک ش
عنــوان ســنگرهایی ظاهــر شــدند کــه مــردم بــا توســل بــه آنهــا می توانســتند در مقابــل 
ــا اینحــال،  اقدامــات شــاهان قاجــار و فــروش کشــور بــه بیگانــگان، مقاومــت کننــد. ب
ــتعمار  ــل اس ــد در مقاب ــام ق ــه تم ــت ک ــی نداش ــی آن دوره، زور و توان ــه ی مدن جامع

ــد. ایســتادگی کن
ــی دچــار تحــولات مختلفــی شــد.  ــوی، جامعــه ی مدن ــدان پهل ــا روی کار آمــدن خان ب
ــام  ــت ن ــوان تح ــه می ت ــود ک ــومی ب ــتون س ــور س ــولات، ظه ــن تح ــن ای مهمتری
روشــنفکران از آنهــا یــاد کــرد. همانطــور کــه مرکــز فعالیــت دیــن، مســاجد بــود و مرکــز 
ــد.  ــد، مرکــز فعالیــت روشــنفکران، احــزاب و رســانه ها بودن ــازار، کســبه بودن ــت ب فعالی
بــا ایــن تفــاوت کــه بــازار و دیــن، نهادهایــی تاریخمنــد بودنــد کــه در بافــت جامعــه ی 
ایرانــی رســوخ کــرده بودنــد و کلیــت جامعــه بــا آنهــا تمــاس داشــت؛ امــا روشــنفکران، 
قشــری نوظهــور بودنــد کــه عمومــا تحــت تاثیــر مراکــزی خــارج از جامعــه ی ایرانــی 
بودنــد و نمی توانســتند بــا کلیــت جامعــه دیالــوگ کننــد. بــه همیــن دلیــل روشــنفکران 
ــازار و دیــن هماهنــگ کننــد؛ ایــن  ــا ب ــد، خودشــان را ب نمی توانســتند آنچنــان کــه بای
در حالــی بــود کــه بــازار و دیــن بــه شــدت بــا هــم هماهنــگ بودنــد و بــه تبــع اجــرای 
ــرد. چــرا کــه  ــدا ک ــز پی ــش نی ــن هماهنگــی افزای ــوی، ای سیاســت های اقتصــادی پهل
برنامــه ی اقتصــادی پهلــوی، برگفتــه از برنامــه ی جهانــی آن عصــر بــود کــه بــه صــورت 
ــع  ــی جوام ــای فرهنگ ــه تفاوت ه ــد و ب ــت می ش ــکا هدای ــری امری ــا رهب ــتوری ب دس
ــفتگی های فرهنگــی  ــی آش ــه ی ایران ــا در داخــل جامع ــن برنامه ه ــی نداشــت. ای توجه
مختلفــی را ایجــاد کــرد کــه باعــث وحــدت بیــش از پیــش دیــن و بــازار شــد. راهــی کــه 
پهلــوی بــرای توســعه ی ایــران انتخــاب کــرده بــود، بــه طــور واضــح و علنــی هــم بــر 
علیــه دیــن بــود و هــم بــر علیــه بــازار ســنتی. هــر چنــد کــه جریــان چــپ روشــنفکری 
نیــز از ایــن برنامه هــا دل خوشــی نداشــت و بــه آنهــا معتــرض بــود و در نمــاد حــزب 
ــن و  ــداف دی ــا اه ــی ب ــلا متفاوت ــداف کام ــا اه ــرد، ام ــان ک ــا طغی ــا و باره ــوده باره ت

بــازار داشــت.
ــن  ــوان ای ــازار را می ت ــن و ب ــا دی ــنفکری ب ــان روش ــاوت جری ــر تف ــن دیگ همچنی
دانســت کــه برخــلاف دیــن و بــازار کــه از وحــدت نظــری و عملــی برخــوردار بودنــد، 
روشــنفکران عصــر پهلــوی بــه شــدت متفــرق بودنــد و برنامه هــای مختلــف و متضــادی 
را دنبــال می کردنــد. در حالــی کــه روشــنفکران در احــزاب و رســانه های نوظهــور مثــل 
روزنامه هــا، بــر علیــه همدیگــر می نوشــتند، در مســاجد و بیــن کســبه، حرف هــا حــول 

ــا مقاومــت داشــتند تجمیــع می شــد. مفاهیمــی کــه ارتبــاط نزدیکــی ب
ــش  ــا پی ــه در آن دوره و ت ــد ک ــر چن ــید؛ ه ــلامی از راه رس ــلاب اس ــت، انق در نهای
ــه  ــی ب ــک جنبشــی مردم ــن ی ــه ای ــت ک ــان می رف ــلاب اســلامی، گم ــروزی انق از پی
ــه  ــود کــه ب رهبــری روشــنفکران اســت، امــا در نهایــت معلــوم شــد کــه ایــن دیــن ب

ــد. ــری کن ــت رهب ــل دول ــه را در مقاب ــت جامع ــنتی توانس ــازار س ــک ب کم

اهمیت انتخابات 2020 آمریکا برای کرملین

ترامپ گزینه محبوب پوتین 
در اوایــل ژانویه 2017، 
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مشــترک  گــزارش 
CIA، FBI و آژانــس 
آمریکا  ملــی  امنیت 
وجود دخالت روسیه در 
تایید  را   2016 انتخابات 
کرد. اگر تلاش روســیه 
دونالد  از  برای حمایــت 
 2016 ســال  در  ترامپ 
بود  فرضیه  این  بر  مبنی 
کــه کرملیــن، هیلاری 
کلینتون -وزیر امور خارجه وقت- را مشوق 
آشوبهایی دانسته که در مسکو در پی اعلام 
نامــزدی پوتیــن برای ریاســت جمهوری 
روســیه در مارس 2012 روی داده بوده و 
همچنین وی را به دخالت در روند انتخابات 
انتخاباتی  روســیه متهم می کرد، رقیــب 
ترامپ در 2020 نیز پرونده مثبتی در افکار 
پوتین ندارد. جو بایدن متهم اســت که به 
عنــوان معاون رئیس جمهور، در سیاســت 
تحریمهای ایالات متحده علیه روسیه پس 
از الحاق کریمه در سال 2014 نقش داشته 
اســت. جو بایــدن بــه تازگی روســیه را 
»دشمن« آمریکا خوانده و به مسکو هشدار 
ادامــه دخالت هایش  داده که در صــورت 
»بهایش را خواهد پرداخت«. حال در فاصله 
دو روز تا برگــزاری یکی از غیر قابل پیش 
بینی تریــن دوره های انتخابات ریاســت 
جمهوری تاریخ آمریکا، همچنان دموکرات 
ها بر این موضوع که ترامپ در سال 2016 
با دخالت و حمایت کرملین به کاخ سفید راه 
پیدا کرده، پافشــاری می کنند و از احتمال 
دخالــت مجدد روســیه در انتخابات 2020 
ســخن می گوینــد. دراین میان، بررســی 
تاثیــرات متقابل سیاســت های کرملین بر 

انتخابات و همچنین آینده روابط روســیه و 
آمریــکا از مولفه های مهم بــرای حمایت 
گروه هــای خــاص از نامزدهای ریاســت  
حمــلات  از  پــس  اســت.  جمهــوری 
11سپتامبر2001، پوتین رویکردی غرب گرا 
در پیش گرفــت. رویکرد ســازش کارانه و 
نرم خویانــه جدیــد روســیه در قبال غرب، 
به خاطر ارزش بالایی بــود که پوتین برای 
بهبود اقتصاد قائل بود. پوتین قصد داشت در 
بلند مدت جایگاه بین المللی روسیه را بدون 

کنار گذاردن ابزارهای نظامی در این راســتا، 
تقویــت کنــد. پوتین برخلاف بســیاری از 
رهبران شوروی به خوبی دریافت که نفوذ در 
سطح جهانی بیشتر از همه بر ابزار اقتصادی 
مبتنی است و در همین جهت نیز منطقی به 
نظر می رســد که در پــی نزدیکی به اروپا و 
آمریکا باشــد. امری که بــا رو ی کار آمدن 
دونالد ترامپ به خوبی پیش رفته اســت. از 
طرفی پوتین به آهستگی رویکرد اقتصادی و 
مســالمت  جویانه خود را کمی تغییر داد و در 
بحران کریمه و سپس ســوریه، در تقابل با 
غرب برآمد تا نشان دهد که قصد ندارد خود 
را به حاشیه براند . این امر یکی از جدی ترین 

نگرش های دموکرات ها به روسیه را شکل 
می دهد. نگرشی که در آن روسیه به عنوان 
اصلی تریــن خطــر امنیتــی علیــه منافع 
می شــود.  تعریف  آمریــکا  ایالات متحــده 
همچنین تحریم گاز روســیه نیز سبب شد تا 
این کشــور رویکرد ضدغرب خود را آشکار 
کند زیرا گاز به عنوان ضرورت اصلی قدرت 
در دکترین توسعه روسیه در نظر گرفته شده 
است. این رویکرد ضدغرب که در سوریه تا 

نزدیکی درگیــری نظامی نیــز پیش رفت 
موجب اعتمادزدایی بیشتر میان این دو کشور 
شــد که در زمان ترامپ، ایــن تنش ها به 
شکل محسوسی کاهش یافت. شاید در نگاه 
اول، با دیدی سطحی به این موضوع، حکم 
بر مناســب تر بــودن انتخاب بایــدن برای 
سیاســت های کرملین دهیم امــا با نگاهی 
تاریخــی می توانیــم به خوبــی دریابیم که 
روسیه   و دموکرات ها میانه خوبی با یکدیگر 
ندارند، زیــرا دموکرات ها همــواره رفتاری 
خصمانه با روس ها داشته اند و باراک اوباما 
نیز سیاست مهار روسیه را به خوبی به پیش 
برده  بود اما با راهیابی ترامپ به کاخ ســفید، 

این سیاست مهار مسکو به پکن تغییر کرد و 
در طول دوره  چهارساله ترامپ، همواره چین 
به عنوان دشــمن شــماره یک این کشور 
معرفی شده و روسیه به عنوان تهدید درجه 
 دوم در نظر گرفته شده و چه بسا در مواقعی 
روابط خوبی میان پوتین و ترامپ برقرار شد. 
از طرفی جو بایدن به تازگی روسیه را دشمن 
آمریکا خوانده و به روســیه هشــدار داده در 
صورتی که دخالت هایش ادامه یابد، بهایش 
را خواهد پرداخت. این موضع گیری، نشان از 

تضاد منافع دموکرات ها و روســیه دارد که 
همواره بر آن تاکید شــده است. در نقشه راه 
دموکرات ها که مبتنی بر نئولیبرالیســم در 
حوزه روابط بین الملل تنظیم شده، روسیه به 
عنوان تهدید اصلی در نظر گرفته شده است. 
باراک اوباما در طول هشــت ســال ریاست 
جمهوری خویــش نگاه ویژه ای به تهدیدات 
امنیتی و اقتصادی روســیه داشت و بحران 
کریمه نیــز، دموکرات هــا را بیش از پیش 
مطمئن کرد که روسیه می تواند منافع ایالات 
متحده آمریکا را در شــرق اروپا تهدید کند. 
برخی از کارشناســان توافق هسته ای ایران 
و1+5 را به عنوان توافقی در جهت جلوگیری 

از گرایش بیشــتر ایران به روســیه بررسی 
می کننــد. از طرفی تغییر الگــوی تهدید از 
روسیه به چین منجر به فعالیت آزادانه تر این 
کشور در جهت دستیابی به منافع خود شد و 
مسکو از زمان ورود ترامپ به کاخ سفید، به 
خوبی توانســت موقعیت خــود را در میان 
رقبای اروپایی خود بهبود بخشــد و در روز 
های اخیر حتی اوکراین را تحت فشــار قرار 
دهد تا علیه اروپا موضع گیری شدیدی داشته 
باشد. به زعم دموکرات ها، این گسترش نفوذ 
روســیه ناشی از بی توجهی ترامپ به تهدید 
این کشور است. ترامپ نیز مکررا از پوتین و 
شــخصیت وی تمجیــد کرده و بــه گفته  
نزدیکان وی، به شدت تحت تاثیر شخصیت 
او قــرار گرفته و همین امــر منجر به غافل 
ماندن وی از تهدید مسکو شده است. روسیه 
به خوبی آگاه اســت که در صورت انتخاب 
بایدن به عنوان رئیس جمهوری آمریکا، چهار 
ســال ســخت را پیش رو خواهد داشت. از 
طرفــی بایــد منتظــر اجماع ســازی های 
نئولیبرالی علیه خود باشد و از طرفی، حصول 
منافع این کشــور در چیــن و خاورمیانه با 
مشــکل مواجه خواهد شــد. همچنان که با 
بازگشــت آمریکا به توافق هسته ای، توان 
تاثیرگذاری روسیه بر ایران نیز کمتر خواهد 
شــد اما در صورت انتخاب ترامپ، روســیه 
می تواند به روند چهار سال گذشته خود ادامه 
دهــد و در کنار روابط خنثی با واشــنگتن، 
ماجراجویی هــای خــود را در شــرق اروپاو 
آسیای  مرکزی ادامه دهد، زیرا ترامپ برنامه 
سیاســت خارجی خود را بر مبنای مقابله با 
چیــن و نه روســیه تنظیم کــرده و بر این 
سیاســت تاکیــد ویژه ای داشــته و کمپین 
انتخاباتــی خود را با این شــعار ایجاد کرده 

است.

یادداشت

روسیه   و دموکرات ها میانه خوبی با یکدیگر ندارند، زیرا دموکرات ها همواره رفتاری خصمانه 
با روس ها داشته اند و باراک اوباما نیز سیاست مهار روسیه را به خوبی به پیش برده  بود اما 
با راهیابی ترامپ به کاخ سفید، این سیاست مهار از مسکو به پکن تغییر کرد و در طول دوره  

چهارساله ترامپ، همواره چین به عنوان دشمن شماره یک این کشور معرفی شده و روسیه به 
عنوان تهدید درجه دوم در نظر گرفته شده و چه بسا در مواقعی روابط خوبی میان پوتین و 

ترامپ برقرار شد

,,

بایدن با برجام چه خواهد کرد؟
ارنســت مونیز، وزیر انرژی سابق آمریکا که در مذاکره برای 
امضا توافقنامه نقش مهمی ایفا کرده بود، گفت که نخستین 
بار، حدود شــش ماه طول کشید تا ایران کاملا برجام را اجرا 
کند. این بدان معناســت که بازگشت کامل ایران به تعهدات 
برجامی اش درست در زمان روی کار آمدن دولت بعدی در 
تهران خواهد بود.دیو لاولر در »اکســیوس« نوشت: حضور 
ادامه دار ترامــپ در قدرت به معنای پایان برجام خواهد بود،  
اما پیروزی جو بایدن هم لزوماً این توافق را نجات نمی دهد.

به گزارش روزنامه صبح امروز به نقل از انتخاب، در ادامه این 
مطلب آمده اســت: نجات برنامه جامع اقدام مشترک 2015 
)JCPOA( در صدر اولویت های سیاست خارجی بایدن قرار 
گرفته اســت. وی می گوید پس از بازگشت ایران به توافق 
دوباره وارد توافق شده و از آن به عنوان مبنایی برای مذاکره 
در مورد توافقی گســترده تر و در عین حال طولانی مدت با 

ایران استفاده می کند.
ترامپ در ســال 2018 آمریکا را از توافق بیرون کشــید و 
تحریم هــا را دوباره علیه ایران اعمال کــرد تا اقتصاد ایران 
تحت کمپین فشار حداکثری زیر بار فشاری شدید قرار گیرد. 
ترامپ ادعا می کند که با به زانو درآوردن ایران سرانجام این 
کشــور را به میز مذاکره بازمی گرداند، اتفاقی که البته هنوز 

نیفتاده است.
ایران همچنان عضوی از برجام است اما از ماه مه گذشته به 
طور سیستماتیک آن را نقض می کند. این به معنای دستیابی 
قریب الوقوع ایران به سلاح هسته ای نیست، اما تهران زمان 

دستیابی خود را از یک سال به سه ماه کاهش داده است.
کشــورهای اروپایی امضا کننده این توافق یعنی فرانســه، 
آلمان و انگلیس ناامیدانه در تلاشند تا برجام را نجات دهند. 
یک دیپلمات اروپایی در ماه ســپتامبر به آکسیوس گفت که 
پیش بینی می کند که اگر این توافق فقط چند ماه دیگر جان 

سالم به در برد، بتوان آن را حفظ کرد.
دولت ترامپ در تلاش است تا با احمال حداکثری تحریم ها 
برجام را به نابودی کامل بکشــاند. راب مالی، مشاور سابق 

باراک اوبامــا در خاورمیانه و رئیس کنونی گروه بحران بین 
المللــی، می گوید که تلاش ها بــرای نجات برجام فقط در 

صورت پیروزی بایدن در 3 نوامبر شدت خواهد گرفت.
در ایــن بین سیاســت داخلــی ایران ممکن اســت چالش 
برانگیزترین موضوع باشد. دولت اصلاح طلب رئیس جمهور 
حسن روحانی به شدت تضعیف شده و انتظار می رود تندروها 
پس از انتخابات ریاســت جمهوری در ژوئن آینده دولت را 
به دســت بگیرند.محمد جواد ظریف وزیر امور خارجه ایران 
می گوید اگر آمریــکا به برجام بازگردد ایــران به آن عمل 
خواهد کرد اما اصرار دارد که تهران هیچ درخواســت اضافی 
از ســوی آمریکا را بررسی نخواهد کرد و انتظار دارد غرامتی 

هم برای تحریم های ترامپ دریافت کند.
ظریف ماه گذشــته چشــم انداز توافقنامه بعدی حتی یک 
توافــق که فقط برای عقب انداختــن بندهای غروب برجام 

طراحی شــده بود، را رد کرد. وی به شــورای روابط خارجی 
گفت: مــا بیش از هر چیز زمان بیشــتری را صرف مذاکره 

درباره این محدودیت ها کردیم.
مالی می گوید: موانعی در این مسیر وجود دارد، خواسته هایی 
که ممکن است ایران داشــته باشد، سیاست  داخلی خود ما، 
روابط پیچیده تری که اکنون واشــنگتن با روســیه و چین 
دارد؛ همه اینها موضوعاتی مهم هستند. بنابراین مسیر هموار 

نخواهد بود.
ارنســت مونیز، وزیر انرژی سابق آمریکا که در مذاکره برای 
امضا توافقنامه نقش مهمی ایفا کرده بود، گفت که نخستین 
بار، حدود شــش ماه طول کشید تا ایران کاملا برجام را اجرا 
کند. این بدان معناســت که بازگشت کامل ایران به تعهدات 
برجامی اش درست در زمان روی کار آمدن دولت بعدی در 

تهران خواهد بود.

مونیز گفت که برای یــک مذاکره جدی احتمالًا باید منتظر 
رئیــس جمهور جدید بود. وی افزود کــه یک برجام تجدید 
حیات شــده این اطمینان را به جهانیان می دهد که ایران به 

دنبال ساخت سلاح هسته ای نیست.
در حالی که اقدامات راســتی آزمایی بــرای مدت نامعلومی 
باقی خواهد ماند، محدودیت های مربوط به مواد و تأسیسات 
هسته ای ایران طی چند سال آینده از بین می رود. محدودیت 
تأمین اورانیوم غنی شــده در ایــران بزرگترین محدودیت 
هسته ای از نظر مونیز در سال 2030 منقضی می شود. مونیز 
می افزاید که در مذاکرات آینــده نگرانی های منطقه ای باید 

بیشتر مورد توجه قرار گیرد.
دو راه به جلو

بنیامین نتانیاهو نخست وزیر اسرائیل یکی از تأثیرگذارترین 
منتقدان توافق ســال 2015 بــود. او از گمانه زنی در مورد 
معنــای پیروزی بایدن برای سیاســت آمریکا در مورد ایران 

خودداری کرده و امیدوار به پیروزی ترامپ است.
مالی می گوید: اسرائیلی ها، ســعودی ها و اماراتی ها مخالف 
بازگشت به برجام هستند. آنها به این واقعیت اعتراض دارند 
که این توافق مســئله موشــکی ایران، نیروهــای نیابتی یا 

فعالیتهای منطقه ای گسترده تر آن را محدود نمی کند.
ترامپ خواســتار مذاکره ایران در همه این حوزه ها به عنوان 
بخشی از هر توافق احتمالی شده است و ادعا می کند که در 
صورت انتخاب مجدد تهران مجبور به انجام آن خواهد شد.

الیوت آبرامز، نماینده ترامپ در امور ایران به تازگی به ســی 
ان ان گفت که ایرانی ها مجبور به مذاکره هستند.

همانند بسیاری از موضوعات دیگر، مبارزات انتخاباتی بایدن 
بر لزوم بازیابی اعتبار آمریکا و اتحاد آن تأکید دارد.

تونی بلینکن، مشاور ارشد سیاست خارجی بایدن، این هفته 
گفت: اگر ایران تصمیم به خروج از برجام نگیرد، فکر می کنم 
دنیا می تواند این مســئله را حل کند. اگر ایران در این زمینه 
مشارکت کند، حداقل ما می توانیم با افرادی که در وهله اول 

به ما کمک کردند، دوباره توافق را احیا کنیم.

بخش اول
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جزئیات کارمزد جدید خدمات بانکی
طبق اعلام بانک مرکــزی از آذر ماه نرخ کارمزد خدمات 
بانکی زیاد می شــود که جزئیات آن بــرای ارائه خدمات 

مختلف اعلام شده است.
پس از مدت ها درخواســت بانک ها بــرای افزایش کارمزد 
بانکی سرانجام بانک مرکزی در برابر خواسته آن ها کوتاه 
آمد و با این امــر موافقت کرد که از اوایل ماه آذر افزایش 

کارمزد خدمات بانکی اجرا می شود. 
ایسنا نوشت: بر این اساس، کارمزد عملیات کارت به کارت 
بــه عنوان یکی از پرکابردتریــن خدمات بانکی از 500 به 
600 تومان به ازای هر یک میلیون تومان افزایش یافت و 
در صــورت افزایش هر یک میلیون تومان در فرایند کارت 
به کارت معادل 240 تومان به این مبلغ افزوده خواهد شد. 
برای اطلاع از موجودی کارت باید چه قدر کارمزد بدهید؟

با توجه به اینکه کارمزد خدمات بانکی هزینه های اســمی 
به منظور تنظیم و نگهداری حساب های مختلف و خدمات 
معاملات جزئی برای مشــتریان خرده فروشــی و تجاری 
است و براســاس میزان هزینه تمام شــده خدمت بانکی 
محاسبه می شوند؛ بررسی بخشــنامه جدید بانک مرکزی 
بیانگر این اســت که هزینه اعلام مانده کارت و در صورت 
حســاب 10 گردش آخر معادل 240 تومان و اعلام مانده 
کارت از طریق خودپردازها بــه قیمت 120 تومان خواهد 

بود. 
این در حالی اســت که پیش از اعلام مانده کارت از طریق 

خودپردازها معادل 100 تومان بوده است. 
علاوه براین، کارمزد اعلام 10 گردش آخر کارت شناسایی، 
صــدور انــواع کارت مغناطیســی و دریافــت حضوری و 
غیرحضوری قبوض به ترتیب 150، 6000، 2400 و 120 

تومان می شود.
کارمزد صدور دسته چک چقدر است؟ 

همچنین، مشــتریان بانک ها باید از آذرماه به ازای صدور 
دســته چک به ازای هر برگ معــادل 200 تومان کارمزد 
پرداخت کنند که این رقم به اضافه هزینه تمبر محاســبه 
شــده و پیش از این، کارمزد صدور دسته چک 120 تومان 
بوده اســت.از سوی دیگر، ارائه صورت حساب سال جاری 
هر صفحه 600 و برای سال های گذشته به ترتیب 600 و 
720 تومــان هزینه دارد که این ارقام پیش از این، 500 و 

600 تومان بوده اند.
طبــق این گزارش، از آذر ماه بایــد برای صدور رمز جدید 
کارت بانکی در شــعبه 1000 تومان پرداخت کرد و نکته 
حائز اهمیت در این زمینه این اســت که پیش از این بانک 
مرکزی دســتوری مبنی بر دریافت خدمــات الکترونیکی 
بانــک چون پایا و ســاتنا ابلاغ نکرده بــود اما حالا طبق 
مصوبه ای که از آذر ماه اجرا می شــود، کارمزد انتقال وجه 
بین بانکی پایا یک صدم مبلغ تراکنش با کف 200 تومان و 

تا سقف 2 هزار و 500 تومان خواهد بود. 

همچنین،  کارمزد انتقال وجه بین بانکی ســاتنا نیز 2 صدم 
درصد مبلغ تراکنش تا ســقف 2 هزار و 500 تومان تعیین 

شده است.
خدمات پایا و ساتنا چیست؟ 

براین اساس، پایا یک سیستم تبادل اطلاعات بانکی است 
کــه به بانک ها اجازه می دهد تمامــی تبادلات بین بانکی 
مشتریان خود را به صورت الکترونیکی انجام دهند. کاربرد 
اصلی این ســامانه، مکانیزه کردن پرداخت های خرد بین 
بانکی با تعداد انبوه برای مشتریان است که پس از تکمیل 
مراحل پیاده ســازی، ارائه خدمات از طریق اینترنت را نیز 
میســر می سازد و به کمک این ســامانه، بانک های عضو 
آن می توانند بنا به درخواســت مشــتری، دستور واریز و یا 
برداشــت وجوه در حساب های ســایر بانک ها صادر کند. 
بانک مرکزی با پیاده ســازی این ســامانه، امکان حواله 
الکترونیکی پول از حســابی در یک بانک به حســابی در 
بانک دیگر )بین بانکی( را فراهم کرده اســت و مشتریان 
بانک ها با استفاده از پایا می توانند پول را از حساب خود به 

حسابی در بانک دیگر به صورت الکترونیکی حواله کنند.
از سوی دیگر، ساتنا سامانه ای الکترونیکی است که پردازش 
و تســویه تراکنش های بین بانکی و دستور پرداخت های 
فوری را به صورت انفــرادی و آنی انجام می دهد. در این 
ســامانه مشــتریانی که در بانک ملی دارای یکی از انواع 
حســاب )جاری، پس انداز و کوتاه مدت( هستند، می توانند 
نســبت به انتقال وجوه )مبالغ بیــش از 15 میلیون تومان( 

به حساب خود یا سایر افراد در سایر بانک ها اقدام کنند.
هزینه سرویس پیامکی بانک چه قدر است؟ 

ســامانه ذکر شــده به مشــتریان یک بانک این امکان را 
می دهد تا با مراجعه به شعب بانک خود یا از طریق سامانه 
اینترنتی بانک حواله هایی با مبالغ بیش از 15 میلیون تومان 
را بــه هر حســابی در هر بانکی انتقــال دهند که مزایای 
بکارگیری ساتنا را می توان امنیت، سرعت و سادگی انجام 
عملیــات آن نام برد. در آخر لازم به ذکر اســت که افتتاح 
حساب از جمله خدمات بانکی بدون هزینه و کارمزد است 
و هزینه ارسال پیامک برای اطلاع رسانی با گرفتن رضایت 
مشــتری معادل 30 تومان به اضافه هزینه پیامک و حق 

اشتراک سالیانه خواهد بود.
سیاسی کاری دولت در افزایش تعرفه تراکنش های 

بانکی
اما این اقــدام بانک مرکزی چندان باب میل بهارســتان 
نشــین ها نبود و انتقادهای تندی ررا از ســوی مجلسی ها 
به همرا داشــت براســاس این گزارش سیدناصر موسوی 
لارگانی عضو هیات رئیســه مجلس ضمن انتقاد از اقدام 
جدید دولت و بانک مرکزی در صدور بخشــنامه افزایش 
کارمــزد تراکنش های بانکی، می گوید در جریان تدوین و 
بررســی طرح تأمین کالاهای اساسی، یکی از پیشنهادات 

مجلــس ایــن بود کــه از محــل درآمدهــای حاصله از 
تراکنش های بانکی، اعتباراتی بــرای تأمین این کالاها و 
عرضه آن به مردم در نظر گرفته شــود که این مســئله با 
مخالفت دولت مواجه شــد، حال شــاهد هستیم که دولت 
در مدت کوتاهی پس از پیشــنهاد مجلس اقدام به افزایش 
کارمزد تراکنش های بانکی کرده، تفاوت پیشنهاد مجلس و 
دولت این بود که در طرح نمایندگان، منابع حاصله به مردم 
می رســید اما در اقدام جدید دولت مشخص نیست که این 

درآمدها در کجا هزینه خواهد شد.
عضو کمیســیون اقتصادی مجلس معتقد اســت عملکرد 
دولت در مخالفت با پیشــنهادات نمایندگان مجلس و پس 
از آن، افزایش تعرفه تراکنش های بانکی نشــان می دهد 
که موضع گیری و مخالفت دولت با طرح تأمین کالاهای 

اساسی، سیاسی بوده است.
نبود منابع برای اجرای طرح تامین کالای اساسی 

بهانه ای بیش نبود
 ســیدغنی نظری خانقاه عضو هیات رئیســه کمیســیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی دیگر نماینده ای بود که 
از سیاســی کاری دولت در برابر اجرای طرح تامین کالای 
اساسی انتقاد کرده و می گوید دولت به راحتی و بدون توجه 
به شرایط اقتصادی مردم، برای افزایش درآمد بانک ها که 
بسیاری از آنها دولتی هستند، کارمزد تراکنش های بانکی را 
افزایش می دهد اما برای اجرای طرح تامین کالای اساسی 
که در راســتای حمایت از مردم و بهبود معیشت آنها است، 
از نبــود منابع مالی دم می زند و معتقد اســت منابع پیش 
بینی شــده در این طرح که یکی از آنها اخذ مبلغی از ازای 
تراکنش های بانکی است قابل وصل نبوده و موجب خروج 
پول های مردم از بانک می شود؛ این عملکرد دولت را نمی 

توان چیزی جز سیاسی کاری دانست.
وی معتقد است دولت اگر بخواهد طرحی را اجرایی کند به 
راحتی می تواند منابع موردنیاز آن را تامین کند و نبود منابع 
برای اجرای طرح تامین کالای اساسی بهانه ای بیش نبوده 

و سیاسی کاری است.
تصمیم خلق الساعه دولت در افزایش کارمزد 

تراکنش های بانکی؛ سیاسی کاری برای مردم نان و 
آب نمی شود

مجتبی یوســفی  عضو کمیســیون عمران درباره سیاسی 
کاری دولــت در مخالفت با طرح تامین کالای اساســی 
معتقد است متأسفانه دولت با طرح تأمین کالاهای اساسی 
و پیشــنهادات نمایندگان برای تأمین منابع مخالفت کرد، 
به طور مثال ســخنگوی دولت درباره تأمین منابع از محل 
تراکنش های بانکی اعــلام کرد که این اقدام موجب می 
شــود که مردم پول هایشان را از بانک ها خارج کنند، نکته 
جالب این مســئله این است که هنوز چند روز از این اظهار 
نظر نگذشــته که دولت و بانک مرکزی با صدور بخشنامه 

ای، کارمزد تراکنش های بانکی را بالا بردند.
ســخنگوی فراکســیون جبهه نیروهــای انقلاب مجلس 
با بیان اینکــه رویکرد دولت در مخالفــت با طرح تأمین 
کالاهای اساسی و پیشنهادات نمایندگان برای تأمین منابع 
از محل تراکنش های بانکی و ســپس افزایش به یکباره 
کارمزد تراکنش ها، سیاســی اســت، می افزاید این وظیفه 
دولت است که مشکلات معیشــتی مردم را برطرف کند، 
حال آن ها نه تنها در این راستا اقدامی نکرده بلکه با طرح 
مجلس نیز مخالفت کردند، از این رو به نظر من دولت باید 
از سیاسی کاری دســت بردارد، سیاسی کاری برای مردم 

نان و آب نمی شود.
مواجهه دولت با پیشنهادات مجلس برای رفع 

مشکلات اقتصادی سیاسی است
محمد خدابخشــی نایب رئیس کمیسیون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس  در واکنش به اقدام جدید دولت و بانک 
مرکزی در صدور بخشــنامه افزایش کارمزد تراکنش های 
بانکی می گویــد این اقدام بیانگر وجود تناقضات آشــکار 
میان اظهارات و برخوردهای دولت نسبت به پیشنهادهای 

مجلس برای رفع مشکلات معیشتی مردم است.
به اعتقاد وی، ســخنگوی دولت هفته گذشــته در نشست 
خبری خود، پیشنهادات مجلس را درباره نحوه تامین منابع 
مالی طرح تامین کالاهای اساســی کارشناسی نشده و به 
ضرر مردم دانســت و به طور خاص به بحث تراکنش های 
بانکی اشــاره و اعلام کرد، این موضوع موجب می شود تا 
مردم پول های خود را از بانک ها خارج کنند اما شــاهدیم 
اکنون این موضوع توسط بانک مرکزی اجرا می شود. این 
اقدام نشــان داد که مواجهه دولت با پیشــنهادات مجلس 
برای رفع مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم کارشناسی 
نبوده بلکه یک برخورد سیاســی اســت و از همه مهمتر 
اینکه دولت به فکر معیشــت و اقتصاد و حل مشــکلات 

مردم نیست.
دولت در اجرای طرح ها به منافع سیاسی و جناحی 

توجه می کند؛ منابع طرح کالای اساسی تامین شدنی 
است

براســاس این گزارش علی اکبر کریمی عضو کمیســیون 
صنایــع و معادن مجلس معتقد اســت در جریان تصویب 
طرح تامین کالای اساسی راهکارهای مختلفی برای تامین 
منابع موردنیاز برای اجرای این طرح پیش بینی شد که یکی 
از آنها اخذ مالیات از تراکنش های بانکی بود که براســاس 
آن مبلغی از تراکنش ها اخذ شــده و به حساب خزانه برای 
اجرای طرح مذکور واریز می شــد اما دولت معتقد بود که 
این راهکار را نمی توان عملیاتی کرد در حالیکه در روزهای 
گذشته مشخص شد براساس بخشنامه بانک مرکزی مقرر 
است کارمزد تراکنش های بانکی از ابتدای آذر ماه افزایش 

یابد.

بازار سرمایه، یعنی سهامدار حقیقی
نویسنده: ایمان بلوری

باید مراقب بود، اگر اعتماد ســهامدار حقیقی از دســت برود افت چند ساله بورس مشابه سال ٩2 
تکرار خواهد شد.

ایمان بلوری، کارشناس و فعال بازار سرمایه در یادداشت امروز خود در اقتصادآنلاین نوشت:
چند روز پیش خبری مبنی بر تجمع ســهامداران حقیقی مقابل مجلس شورای اسلامی منتشر شد 
که اتفاقا همان روز هم آقای دکتر قالیباف اصل رئیس محترم ســازمان بورس مهمان نمایندگان 
مجلس بودند. احتمالا صحبت هایی رد و بدل شده و آقای قالیباف شونده درد و دل های سهامداران 

نگران بوده اند.
این مطالبه گری از یک طرف خوب است که سهامدار حقیقی به آن بلوغ رسیده که باید خواسته هایش 
را مطرح و نگرانیش را اعلام کند تا راه چاره ای اندیشیده شود از طرف دیگر ساز و کار باید به گونه ای 
می بود که ســهامدار حقیقی برای بیان حرف ها و گلایه هایش تجمع اعتراضی )آنگونه که رسانه ها 
بدان اشــاره نموده اند( را در پیش نگیرد. سهامداران بازار بورس، چه حقیقی و چه حقوقی و سازمان 

بورس همگی در یک سمت موضوع هستند و هدف نهایی داشتن بازاری متعادل و پایدار است.
از حوالی 20 مرداد ماه ســال جاری شاهد کاهش ارزش سهام، در بازار بورس هستیم و این افت تا 
امروز نیز ادامه داشته است. سهامدار حقیقی هم هر روز بیشتر نگران از دست رفتن سرمایه و کاهش 
ارزش دارایی های خود در بازار بوده و چشــم امید به اقدامات و تمهیدات ســازمان محترم بورس و 

اوراق بهادار دارد.
سهامداران حقیقی، سهامدارانی که قلب تپنده این بازار بوده و اگر نباشند یا کم شوند رونق از بازار را 

هم با خود خواهند برد، همان چیزی که این روزها شاهد آن هستیم.
بازار بورس بازاری بلند مدت است و هیج بازار دیگری در بلند مدت توان رقابت با این بازار را از حیث 

بازدهی نداشته و نخواهد داشت.
وقتی قدم در این بازار می گذاریم با قبول ریســکی که ذاتی از بازار اســت، انتظار بازدهی و کسب 

سود بیشتر را داریم.
مطالعــه، آموزش و دوری از رفتارهای هیجانی وقتی با صبر همراه شــوند قطعا نتایج مثبتی را به 

ارمغان خواهند آورد.
دارایی را که زمانی به زحمت بدست آورده اید همینطور راحت در صف های فروشی که در بسیاری 
موارد به قول ما بورسی ها دستچین شده اند به حراج نگذارید. دید سرمایه گذاری 3 تا 5ساله داشته 
باشید و با رعایت اصول و قواعد بازار، آن را رصد کنید، مطمئن باشید پاداش این صبوری را دریافت 

خواهید کرد.
شرایط فعلی بازار با افت و خیزهای زیاد و بعضا خارج از پیش بینی و تحلیل، هنوز هم آنقدرها بد نشده 
و خرید و فروش در بازار رونق دارد، اما زمانی که سهامدار حقیقی که نبض اصلی بازار در درستانش 
است امیدش را از دست بدهد و از بازار خارج شود، دیگر نه حقوقی می تواند صف های فروش را جمع 

کند نه سهامدار عمده و افتی چندین ساله را مشابه رکود سال ٩2 بازار بورس شاهد خواهیم بود.
در دو جهــت می توان به ســهامدار حقیقی بازار کمــک نمود، اول اینکه باید با ایجاد بســترها و 
ســازوکارهای در دسترس برای عموم و همچنین کارآمد شرایط را برای آموزش بیشتر سهامداران 
در خصوص معاملات سهام فراهم نمود، در این صورت خرید و فروش ها و حرکات بازار منطقی و 
متعادل شده؛ نه شاهد رالی های صعودی خارج از قاعده خواهیم بود و نه افت های ناامید کننده این 

روزهای اخیر را.
دوم اینکه با ایجاد راهکاری مناسب باید شرایط را برای شنیدن صحبت ها و خواسته های سهامداران 
حقیقی ایجاد نمود. در این صورت ســازمان بورس و نهادهای دست اندرکار به طور قطع علاوه بر 
دریافت مطالبات، خواسته ها و گلایه های سهامداران، نظرات و پیشنهادات سازنده ای هم در جهت 

بهبود اوضاع بازار دریافت خواهد کرد.
سهامداران حقیقی با تعهد به ماندگاری در بازار حتی در روزهای نه چندان خوب بورسی که از مرداد 
ماه شــاهد آن هســتیم نقش خود را تا حدود زیادی به خوبی ایفا کرده و هنوز هم به شعار در بازار 

میمانم و فروشنده نیستم پایبند می باشند.
ســازمان محترم بورس به عنوان متولی موضوع با توجه به توان اجرایی و تخصصی که در اختیار 
دارد و حقوقی های بازار که این روزها چشم امید سهامدار حقیقی به تصمیمات و سیاست های اتخاذ 
شده توسط آن هاســت با همراهی یکدیگر می توانند در راهی قدم بگذارند که ارمغان آن بازگشت 
اعتماد حقیقی ها به بازار و رونق دوباره معاملات خواهد بود. در این صورت با آموزش موثر و اقدامات 

مشترک به بازاری متعادل و پایدار خواهیم رسید.
بازار این روزهای ما 4 ســتون محکم می خواهد: دانش، تخصص، تجربه و صبر ســهامداران، که 

این امر جز در سایه بازگشت و تداوم اعتماد سهامداران حقیقی به بازار سرمایه محقق نخواهد شد.

پیش بینی قیمت طلا در هفته انتخابات
در حالی که تنها ســه روز به شــروع روند اصلی انتخابات آمریکا مانده بازار های جهانی تا فردا در 
تعطیلات آخر هفته خواهند بود. اما با باز شــدن این بازار ها، آب و هوای طلا چگونه خواهد بود و 

انتخابات چه تأثیری بر نوسان آن می گذارد؟
اقتصادنیوز نوشــت: آخرین نظرسنجی هفتگی طلا کیتکو در هفته انتخابات آمریکا نشان می دهد، 
در حالی که سرمایه گذاران وال استریت نسبت به طلا صعودی هستند، سرمایه گذاران خرده فروش 
رویکردی محتاطانه اتخاذ کرده اند. در میان تحلیلگران وال استریت، بسیاری به وضعیت بازار ها در 
سوی دیگر انتخابات چشم دوخته اند. این تحلیل گران معتقدند بعد از انتخابات آمریکا، مجدداً نقش 

اصول بلند مدت اقتصادی، نیاز به محرک های مالی و شدت گیری شیوع کرونا پرنگ خواهد شد. 
اوله هانسن، رئیس اســتراتژی کالاهای بانک ساکسو ، گفت: »من فکر می کنم 48 ساعت پس 
از انتخابات، با افزایش بیماری شــیوع کرونا، قیمت طلا افزایش می یابد. مهم نیست که چه کسی 
انتخاب شود ، ویروس همچنان به اقتصاد آسیب می رساند و این وخیم شدن به معنای آن است که 
دولت ها مجبور به اقدام می شوند«. این اقدامات  که می توانند به شکل  محدودیت جدید رفت و آمد 
یا محرک های مالی بیشتر صورت پذیرند اتفاقاتی که برای افزایش قیمت طلا بسیار مناسب خواهد 
بود. در نظرســنجی کیتکونیوز، این هفته 18 تحلیلگر در نظرسنجی وال استریت شرکت کردند. در 
مجموع 12 رای دهنده - 67 درصد - انتظار افزایش قیمت طلا را دادند.  4 تحلیلگر - 22 درصد 
-  پیش بینی کردند که روند قیمت طلا بی رمق یا خنثی می شــود. 2 تحلیلگر - 11 درصد - نیز، 

احتمال دادند که در هفته جاری قیمت طلا کاهش می یابد.
برخلاف روند هفته های گذشته این هفته نظرسنجی عمومی آنلاین در مقایسه با وال استریت کمتر 
نسبت به طلا صعودی است. مانند هفته های گذشته مشارکت در نظرسنجی های هفتگی آنلاین 
کیتکو نسبتاً رو به کاهش است. در این هفته نیز  میزان مشارکت پایین ترین سطح خود در تقریباً یک 
سال گذشته بود. روالی که در هر هفته های قبل نیز تکرار شد و هر بار که مشارکت ها جمع زده می 
شود از هفته قبل کمتر بوده است. کیتکو مدعی مشارکت خرده فروشان در نظرسنجی های عمومی 

کم شده اما برخی اظهار نظرها حکایت از کاهش اعتبار این سایت مرجع در بازار طلا نیز دارد.
در هفته گذشــته در مجموع 1183 رأی آنلاین داده شد. در میان این افراد، 588 رای دهنده - 52 
درصــد - اظهار کردند که در  این هفته طلا  صعود می کنند. 380 نفر دیگر - 33 درصد - گفتند 
که آنها بر روی طلا نزولی هستند، در حالی که 17٩ رای دهنده، یا - 15 درصد - بی طرف بودند.
دلیل نگاه صعودی تحلیلگران به قیمت طلا  به نظر می رسد  احتمال  پیروزی حزب دموکرات در 
کنگره و کاخ ســفید است. پیش بینی سایت 538 نشان می دهد، جو بایدن، نامزد انتخابات ریاست 
جمهــوری دموکرات، تقریباً 8٩ درصد احتمال پیروزی در انتخابات را دارد. شــانس ترامپ در بین 
معامله گران بازار طلا کمتر از 10 درصد است.در همین حال، در مسابقه سنا که از نزدیک تماشا می 
شــود، در آنچه بسیاری از کارشناسان موج آبی می نامند، طبق نظرسنجی ها دموکرات ها برای به 
دست آوردن 51 کرسی آماده اند. تحلیلگران متذکر شده اند که این سناریو برای طلا بسیار مطلوب  
خواهد بود، زیرا این بدان معناست که دولت می تواند اقدامات مهم محرک مالی را برای حمایت از 
اقتصاد ضرب دیده اعمال کند.با این حال، تحلیلگران سناریوی دیگری را نیز می بینند که می تواند 
برای مطلوب تر هم باشــد. این  سناریو همان مناقشه بر سر انتخابات آمریکا است که معلوم نیست 
به کجا ختم خواهد شد. در این صورت، جیم ویکوف، تحلیلگر ارشد فنی در کیتکو، گفت: تقاضای 
پناهگاه امن مناقشه بر سر نتایج انتخابات آشوب و عدم اطمینانی زیادی را به دنبال خواهد داشت که 
سبب افزایش قیمت طلا می شود.  به گفته آدریان دی گفت: حداقل مطلوبیت برای بازار طلا این 
است که بایدن مقام ریاست جمهوری را بدست آورد، اما جمهوری خواهان کنترل قاطع مجلس سنا 
را حفظ کنند که  نتیجه نامحتملی است به همین دلیل ما منتظر افزایش قیمت طلا در هفته آینده 
هستیم. دی همچنین می گوید:  بسیاری از افراد در حاشیه نشسته و منتظر نتایج انتخابات هستند تا 

با پایان یافتن این رویداد خطرناک، به سمت خرید طلا بروند.

یادداشت

خبر

راه کنترل تورم از مجلس می گذرد!
کارشناسان معتقدند یکی از راه های دستیابی 
به تاکید رئیــس کل بانک مرکزی در کنترل 
تورم، چانه زنی با نمایندگان در زمان بررســی 

بودجه است که باید جدی انگاشته شود.
معنای تورم از نگاه دهک های پایین و متوسط 
جامعه افزایش مداوم قیمت کالاها اســت که 
هر روز زندگی را برای آن ها سخت تر می کند. 
تحریم هــای ظالمانه دولت آمریکا و همیاری 
دیگر کشــورها با او به صورت مســتقیم یا 
غیرمســتقیم همچنین همراهی بخشــی در 
داخل کشــور شــرایط گذران زندگی را برای 
مردم بســیار دشوار کرده است. در کنار بحث 
تحریم ها بدون شــک باید به شیوع ویروس 
کرونا و تاثیر آن بر شرایط اقتصادی امروز هم 
اشاره داشــت که خود نیز عامل مهم دیگری 
به حســاب می آید و به شدت بر اوضاع مالی 
جهان و به تبع کشــور ما موثر واقع شده و بر 

دیگر مشکلات اضافه کرده است.
ایبنــا نوشــت: اردیبهشــت 13٩٩، مرکــز 
پژوهش هــای مجلس با انتشــار گزارشــی 
دربــارهٔ پیامدهای اقتصــادی بحران کرونا 
اعلام کرد »بین 2 میلیون و 870 هزار نفر تا 
6 میلیون و 431 هزار نفر بیکار خواهند شد« 
و ســال های ٩7 و ٩8 را بخاطر »تحریم ها و 
شرایط سیاســی و اقتصادی مرتبط به آنها« 
سال های سخت توصیف کرد و گفت سال ٩٩ 
سال دشواری نسبت به سالیان قبل خواهد بود 
و بیشترین صدمه را دهک های پایین درآمدی 

خواهند دید.
مرکز آمــار ایران نیــز در آذرماه ســال ٩٩ 
گزارشــی را به انتشــار درآورد کــه حاکی از 
کاهش قدرت خرید همــه دهک های جامعه 
بوده است. این مرکز ضمن تأیید افزایش تورم 

تا بیش از 41 درصد گزارش داده که بیشترین 
افزایش قیمت در گــروه عمده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات« با بیش از 53 درصد 
برای دهــک اول و حــدود 61 درصد برای 

دهک دهم بوده  است.
برهمین اســاس بود کــه درفروردین 13٩٩، 
50 تن از اساتید و تحلیگران اقتصادی کشور 
طی نامه ای به حســن روحانــی، پیش بینی 
کردند  سال 1400 به دوره ای پربحران تبدیل 
خواهد شــد. آنان در این نامه اتخاذ دو بسته 
از سیاست های اقتصادی را از دولت خواستار 
شــدند. این دو بسته اقدامات عاجل )تا خرداد 
٩٩( و اقدامــات اقتصادی خــروج از رکود و 
ایجاد رشد پایدار برای نه ماه پایانی سال ٩٩ 

بوده است.
مسئله تورم، البته موضوعی نیست که دور از 
چشم مسئولان باقی مانده باشد. حسن روحانی 
در یکی از جلســات خود با ســتاد اقتصادی 
دولــت با اشــاره به نیاز به کنتــرل قیمت ها 
وزارتخانه های  و  دســتگاه ها  می گوید:»تمام 
اقتصادی باید در شرایط اقتصادی خاص این 
روزها با مراقبت و حساسیت بیشتری در کنار 
مردم حضور داشــته باشــند و بر بازار نظارت 
کننــد. نظارت و مراقبــت دقیق و واکنش به 
هنگام در مقابــل افزایش قیمت ها از وظایف 
اصناف  تولیدکنندگان،  خطیر همه مسئولان، 
و فروشندگان است و کوتاهی و اهمال در این 

خصوص به هیچ وجه پذیرفته نیست.«
او همچنیــن از عبدالناصر همتی، رئیس کل 
بانک مرکزی خواســتار شــد تا با استفاده از 
همــه ظرفیت ها و ابزار حقوقــی و همکاری 
وزارت امور خارجه تلاش برای دسترســی به 
منابع ارزی خود در بانک های خارجی را تداوم 

بخشد.
عبدالناصر همتی، رئیــس کل بانک مرکزی 
نیز در آخرین پســت اینستاگرامی خود براین 
نکته تاکید کرده اســت که »سیاست گذاری 
پولــی برای مقابلــه با شــوک منفی عرضه 
حتی در شــرایط معمول هم دشــوار است تا 
چه برســد به اقتصاد ایران کــه با انبوهی از 
مشکلات ســاختاری نیز مواجه است. وظیفه 
اساســی بانک مرکزی ثبات قیمت ها و پس 
از آن جلوگیری از رکود و کاهش تولید است. 
واضح اســت، مطابق نظریه اقتصادی، امکان 
دستیابی به هدف های زیاد با تعداد محدودی 

ابزار وجود ندارد.
نظر به خطری که تشــدید نگران کننده تورم 
به صورت آســیب های جــدی به دهک های 
متوسط و پایین جامعه و ایجاد عدم اطمینان و 
نیز ممانعت از تداوم فعالیت های تولیدی دارد، 
منطقی اســت که توقع جامعه بر تمرکز بانک 
مرکزی بر کنترل تورم باشــد. با وجود درد و 
رنجی کــه ملت ما از تحریم ها دیده اســت، 
اقتصاد ایران، آنطور که آمریکا تصور می کرد 
دچارفروپاشــی نشــده و نشــانه های فاصله 
گرفتن از عمق رکود را نمایان ســاخته است. 
تمام تلاش بانک مرکزی بایســتی معطوف 
به کنترل تورم بــه هر طریق ممکن و تداوم 

وضعیت روبه بهبود بخش حقیقی باشد.
بانک مرکزی به خوبی واقف است که با توجه 
به وجود شوک منفی عرضه، ناترازی بانک ها 
و نیــاز مالی دولت؛ امروز افزایش نرخ ســود 
بانکی سیاستی نیست که توفیق قطعی داشته 
باشــد و بر همین اســاس بدنبال روش های 
دیگری برای کاهش فشــار تورمی در بازارها 

است.«

اما ســوال این اســت، بانک مرکــزی از چه 
روش هایی برای کاهش فشار تورمی برمردم 
ببــرد؟ هادی حق شــناس،  می توانــد بهره 
صاحب نظــر اقتصادی در ایــن رابطه گفت: 
»براساس آمار منتشر شده از سوی مرکز آمار 
ایران، تورم نقطه بــه نقطه در مهرماه به 41 
درصد و تورم ماهانه هم به 7 درصد رســیده 
اســت، بنابراین می توان گفت بعد از سال 74 
یا 75 این تورم در اقتصاد ایران بی سابقه بوده 

است.
وی در ادامه اضافه کرد: اصلی ترین دلیل تورم 
هم افزایش حجم پول است. یعنی زمانی که 
حجم پول زیاد می شود، میزان تقاضا افزایش 
پیدا می کند، چنانچه این تقاضا پاســخ مثبت 
دریافت نکنــد، نتیجه آن گرانــی و افزایش 
تــورم خواهد بود.ایــن صاحب نظر اقتصادی 
دلیل افزایش حجم پول را چنین توضیح داد: 
برای بررسی علت حجم پول باید آن را به دو 
قسمت تقســیم کرد. اول باید به مسکوکات 
و اســکناس هایی که دردست مردم قرار دارد، 
اشــاره کرد و دیگری هم شبه پول است که 
مجموع سپرده ها در بانک ها را شامل می شود. 
منتها سمت دیگر این تساوی مطالبات بانک 
مرکزی از دولت، شرکت های دولتی و دارایی 
خارجی آن است.حق شناس در ادامه افزود: از 
اردیبهشت ســال ٩7 که تحریم های ظالمانه 
اعمال شــد، درآمدهای ارزی کشــور ســیر 
کاهشــی به خود گرفــت و درآمدهای دولت 
دچار اخلال شد، ولی هزینه ها نه تنها کاهشی 
نشــد، بلکه افزایش هم یافت. به عنوان مثال 
در ســال ٩٩ حدود 600 هزار میلیارد تومان 
منابع عمومی کشور اســت که یک سوم آن 
از مالیــات تامین می شــود و تقریبا نیم دیگر 

این بودجه باید از محل فروش اسناد خزانه یا 
ســایر داده های دولت به دست آید که تحقق 
آن طبیعتــا ابهــام دارد. در این خصوص باید 
این نکته مورد توجــه قرار گیرد که وقتی در 
بودجه درآمدها و هزینه ها مورد پیش بینی قرار 
می گیرد هزینه هــا قطعی تحقق پیدا می کند، 
اما درآمدها محقق نمی شود، بنابراین دولت به 
سراغ شیوه های دیگری می رود که نتیجه آن 
افزایش حجم پول و باقی داستان خواهد بود.

وی با ارائه پیشنهادی به بانک مرکزی جهت 
کنترل این شــرایط یادآور شد: بانک مرکزی 
می تواند در سیاســت های پولــی مقرراتی را 
اعمال کند، ولی آنچه که بازار را دســتخوش 
تغییر قرار می دهد، سیاست های مالی است و 
مسئله ای که سیاست های مالی را مورد توجه 
قرار می دهد، بودجه مصوب در مجلس است. 
در مجمــوع چنانچه برای  بانک مرکزی تنها 
یک وظیفه برشماریم، آن یک هم کنترل نرخ 
تورم یا حفظ ارزش پول ملی اســت، بنابراین 
برای دستیابی به این مهم بخشی از ابزارها را 
در اختیار دارد، اما قســمتی از ابزارها را تحت 
اختیــار ندارد و پیش از هــر اظهارنظری باید 
این نکته را مــورد توجه قرار داد که تصویب 
بودجه مصوب اثر گذار بر روی شــاخص های 
کل پولی در اختیار بانک مرکزی نیست و این 
نهاد باید با تاثیرگذاران در این زمینه دست به 
چانه زنی زند و از تمام توان خود در این زمینه 

بهره ببرد. «
در مجمــوع لازم اســت تا بانــک مرکزی 
همانطــور که مدیر کل آن مورد اشــاره قرار 
داده، از تمامــی اختیارات خــود برای کنترل 
نرخ تورم اســتقاده کند تا شرایط برای مردم 

سخت تر از این نشود.
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سربازی و معضل بیکاری جوانان! 
فرمانده قرارگاه مرکزی مهارت آموزی سربازان نیروهای مسلح جزئیات، اهداف و چشم اندازهای 

مهارت آموزی برای سربازان را تشریح کرد.
به گزارش »صبح امروز« به نقل از ایسنا، سید مهدی فرحی با بیان اینکه »هدف از مهارت آموزی 
سربازان افزایش جذابیت سربازی در جامعه، ارتقا نشاط سرباز در حین خدمت و افزایش اثربخشی 
سربازی برای نیروی مســلح و کشور است« اظهار کرد: قرارگاه مهارت آموزی سربازان این سه 
راهبرد عمده را دنبال می کند و در همین راســتا نیز اقدامات مختلفی را در دســتور کار خود قرار 
داده است که از جمله آن می توان به چندین بخشنامه، ابلاغیه و امضای تفاهم نامه های مختلف 

با وزارتخانه ها، سازمان ها و ... اشاره کرد. 
وی با بیان اینکه »مهارت آموزی در دراز مدت نیز اشــتغال جوانان را جزو اهداف خود قرار داده 
اســت« گفت: طبق آمارهای اعلام شــده در کشورمان حدود 4 میلیون فرد بیکار وجود دارد که 
بخش عمده آنان یا به تعبیری نزدیک به 85 درصدشان جوانان 20 تا 30 ساله هستند که اتفاقاً 
وقتی در موضوع، ریزتر می شویم معلوم می شود که مهارت خاصی نداشتند و به همین دلیل هم 

به دنبال استخدام، جذب و ... نرفته اند. 
فرحی ادامه داد: حالا با ایجاد قرارگاه مهارت آموزی در واقع ســرباز یک مهارتی را فرا گرفته که 
حدود دو سال برای یادگیری، آزمون و خطای آن فرصت داشته، سپس یک مدرک معتبر مهارتی 
می گیــرد که همین موضوع اعتمادبه نفس و امتیاز فرد را برای ورود به بازار کار افزایش می دهد 
و در نهایت هم با آنچه که فراگرفته و توافقاتی که قرارگاه انجام داده است، این فرد در اولویت 

استخدام و جذب در سازمان های مختلف قرار خواهد گرفت.
وی درباره چرایی ورود به موضوع مهار ت آموزی خاطرنشــان کرد: نیروهای مسلح وظیفه تامین 
امنیت ملی را برعهده دارند و امروز دیگر همه می دانند که امنیت موضوعی چندوجهی است. پس 
رفع هر چیزی که امنیت ملی کشور را مخدوش کند در راستای ماموریت ما قرار دارد. حالا وقتی 
چندین میلیون جوان بیکار باشند، آیا این موضوع به امنیت ملی آسیب نمی زند؟ این یک تهدید 

بزرگ امنیت ملی است و مقابله و رفع آن را در حد توان وظیفه خود می دانیم.
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی ســربازان نیروهای مســلح از بیکار خواندن سربازان انتقاد کرد و 
ادامه داد: در سال های اخیر حجم کار سربازان به دلایل مختلفی از جمله ارتقا سطح تحصیلات 
و ... افزایش یافته و تخصصی تر هم شــده است. قرارگاه هم در همین زمینه فعال است تا حالا 

که حجم کار سربازان بیشتر و تخصصی تر شده، آن را به یک مهارت هم گره بزند.
وی ادامه داد: در همین راســتا نیز از مشمولان و سربازان در بدو ورود به خدمت آزمون ادواری 
مهارت ســنجی گرفته می شــود. حتی با طراحی سامانه ســرباز ماهر از جوانان قبل از اعزام به 
سربازی نیز خواسته شده تا اگر مهارتی دارند به ثبت برسانند تا جذب و پذیرش این سربازان بر 

حسب مهارتشان انجام شود.
فرحی به معضل نداشــتن ســابقه کار در پذیرش و جذب افراد نیز اشــاره کرد و گفت: یکی از 
مواردی که هنگام اســتخدام دارای اهمیت اســت، موضوع سابقه کار است. ما دو سال سربازی 
را برای فردی که مهارتی داشــته یا کسب کرده را به عنوان سابقه کار نیز لحاظ کرده و گواهی 
مربوط به آن را نیز پس از پایان خدمت در اختیار ســرباز قرار  خواهیم داد که این کار از طریق 

سامانه ماهرسان در حال انجام است.
فرمانده قرارگاه مهارت آموزی سربازان نیروهای مسلح درباره اینکه آیا فرد دارای مهارت دوباره 
تحــت آموزش قــرار خواهد گرفت یا خیر نیز گفت: ما برای افرادی که دارای مهارت هســتند، 
آموزش مهارت جدید را پیش بینی نکرده ایم، آن ها صرفاً در آزمون اولیه شــرکت کرده و گواهی 
دریافــت می کنند، اما پس از ورود به خدمت بکارگیری موثر را پیش بینی کرده ایم. به این معنی 
که این سرباز را در تخصصی که دارد استفاده می کنیم تا طی دو سال از محیط کار و حرفه اش 

دور نشود و علاوه بر آن سابقه کار هم دریافت کند.
به گفته وی، تا کنون 500 مهارت دارای بازار و امکان کار از سوی قرارگاه شناسایی شده است 
که البته برخی از این مهارت ها مختص کل کشــور نیســت و جزو مهارت های بومی یا همان 

برنزی محسوب می شود. 

عضو دفتر طب سنتی ایران:

ضعف بدنی پس از ابتلا به کرونا را با »نخود« 
جبران کنیم

متخصص تغذیه و عضو دفتر طب سنتی ایران با بیان اینکه »عمده مشکلات بیماران کرونایی، 
درگیر شــدن ریه اســت«، اظهار کرد: نخود پخته برای دردهای ریوی مفید است تا آنجا که در 
طب سنتی از آن به عنوان غذای ریه یاد می شود. ضمن اینکه رفع کننده ضعف و بازگشت قوای 

بدن بهبودیافتگان کرونایی است.
به گــزارش »صبح امروز« به نقل از ایرنا، زهره مرتجی با بیان اینکه »نخود به دلیل دارا بودن 
اسید فولیک و آهن بالا در میان حبوبات، به بیمارانی که مشکل کم خونی دارند تجویز می شود« 
اظهار کرد: همچنین نخود سرشــار از ویتامین های گروه »بی« است که برای رفع خستگی های 

مفرط و ریزش مو بسیار مفید است.
وی با تاکید بر اینکه نخود دارای منیزیم بالایی اســت، افزود: منیزیم، ریزمغذی است که باعث 
تســریع در انتقال کلسیم به بافت های استخوانی می شــود به همین دلیل اسپاسم بیمارانی که 
مشکل عضلانی دارند را رفع می کند. در طب سنتی نخود یکی از بهترین خوراکی ها معرفی شده 
اســت؛ بنابراین به بیمارانی که از بیماری ام اس یا درگیری های اسکلتی و عضلانی رنج می برند 
توصیه می شــود در برنامه غذایی خود، حتماً نخود را بگنجانند.به گفته مرتجی در اصطلاح طب 
ســنتی، از حرارت غریزی یا انرژی زا صحبت به میان می آید و نخود از جمله حبوباتی است که 
ضمن انرژی زا بودن، قوای بدن را به روزرســانی می کند. اســتفاده از نخود به صورت غذایی با 
عنوان »نخودآب« که در برخی شــهرهای شــمالی و جنوبی طبخ و از نخود و ادویه های خاص 

تهیه می شود، نوع سالم تری از خوراکی ها است و مواد غذایی بهتری دارد. 
نخود، موثر در کاهش وزن و تناسب اندام

وی با بیان اینکه »در رژیم های غذایی کاهش وزن هم استفاده از نخود را در سبد غذایی توصیه 
می کنیم« به دلایل آن اشاره کرد و گفت: نخست اینکه نخود، ملین است و به پاکسازی روده ها 
کمک می کند مخصوصاً در افرادی که افزایش وزن دارند. معمولًا در افرادی که مشکل اضافی 
وزن و چاقی دارند، مشــکل کبدی وجود دارد و نیاز به پاکســازی کبد است که استفاده از نخود 
کمک موثری در این امر اســت. همچنین مصرف نخــود پخته، موارد لزج و اضافی بدن را دفع 
می کند که علاوه بر آن خون سالم هم تولید می شود؛ خون بسیار خوبی که بدن می تواند با آن 
تغذیه و اندام ها را بازسازی و تقویت کند. یکسری غذاها کثیرالغذا هستند؛ یعنی یک وعده کامل 

غذایی به شمار می روند که نخود از جمله این غذاها است. 
نخود، تقویت کننده ریه و برطرف کننده ضعف بیماران کرونایی

مرتجــی با بیان اینکه »در دوران شــیوع کرونا، یکی از مواردی کــه در بیماران کرونایی دیده 
می شود مشکلات ریوی است این در حالیست که نخود پخته برای دردهای ریوی مفید است تا 
آنجا که در طب ســنتی از آن به غذای ریه نام برده می شــود« بیان کرد: بیماران مبتلا به کرونا 
پس از بهبودی هم دچار ضعف شدید هستند که استفاده از نخود، رژیم بسیار  مفیدی برای رفع 

ضعف و بازگشت قوای بدن است.

اخبار 

لزوم تطبیق محتوای آموزشی مدارس با تحولات موجود در جامعه؛ 

 بیگانگی مدارس با جامعه امروز
نظــام  وظیفــه   / ایزدخــواه  ســارا 
آموزش وپرورش جامعه پذیری دانش آموزان و 
توانمندســازی اجتماعی، فرهنگی، سیاسی و 
اقتصادی آن ها برای ورود به عرصه اجتماعی 
اســت. درواقع ایــن نظام در کنــار خانواده 
طی 12 ســال آموزش به فرد می تواند او را 
بــرای حضوری مؤثر در جامعه آماده کند، اما 
پرســش اینجاست که در حال حاضر این امر 
تحقق می یابد و فرد می تواند در این سیستم 
آموزشی توانایی و استعدادهای خود را شکوفا 

کند؟
در این راســتا محســن نوغانی، عضو هیئت 
علمی گروه علوم اجتماعی دانشگاه فردوسی 
در گفت و گو با »صبــح امروز« در رابطه با 
وضعیت نظام آموزش وپرورش و چرایی عدم 
تناسب مباحث آموزشی و درسی با آنچه که 
در جامعه وجود دارد اظهار می کند: مهمترین 
رســالت نهــاد آموزش وپــرورش، به ویــژه 
آموزش وپرورش عمومی تربیت یا به عبارتی 
دیگر جامعه پذیری اســت. یکی از مهمترین 
جامعه پذیــری  پیامدهــای  و  خروجی هــا 
توانمندسازی افراد است، درواقع جامعه پذیری 
انجام می شود برای آنکه دانش آموزان توانمند 
دارای  دانش آموزان  توانمندســازی  شــوند. 
ابعادی اســت که یک بعد آن توانمندسازی 
اقتصادی اســت به این معنــا که دانش آموز 
کارآفرین پرورش یابد و به دنبال اشتغال زایی 
باشــد و در کل یک کنشگر موفق در عرصه 
اقتصاد شود. بعد دیگر توانمندسازی اجتماعی 
بتواند روابط  بایستی  است درواقع دانش آموز 

پیوندهای  و  تعامــلات  مناســب،  اجتماعی 
مناسب برقرار کند. توانمندسازی فرهنگی بعد 
دیگری اســت که از این طریق دانش آموزان 
در رابطه با باورها، ارزش ها، عقاید، دین داری، 
تقیــد به موازیــن و هنجارهــای اجتماعی 

توانمند می شوند.
وی خاطرنشان می کند: توانمندسازی سیاسی 
نیز بخش دیگری است که دانش آموز بایستی 
در نظــام آموزش وپــرورش نســبت به آن 
جامعه پذیر و توانمند شود؛ بدین معنا که فرد 
باید به عنوان یک کنشگر در عرصه سیاسی 
بتواند حقوق و تکالیف خود را تشخیص دهد 
و مشارکت سیاسی داشته باشد. بعد دیگری 
که فرد بایــد در آن زمینه توانمند شــود از 

بتواند  باید  لحاظ روانشــناختی اســت. فرد 
در رابطــه با محیط های اســترس زا، کنترل 
هیجانات و عواطف و... توانمند شود. درواقع 

توانمندسازی نتیجه جامعه پذیری است.
نوغانی در پاسخ به این پرسش که چرا آنچه 
در کتاب های درســی وجود دارد با آنچه که 
در بطن جامعه رخ می دهد، متفاوت اســت و 
عملًا نمی تواند آگاهی دانش آموز را نسبت به 
واقعیت های موجــود در جامعه افزایش دهد، 
می گوید: اگر بخواهیم  نظام آموزش وپرورش 
را به عنــوان یک سیســتم در نظــر بگیریم 
باید به این نکتــه توجه کرد که ویژگی یک 
سیســتم انعطاف پذیری آن است، درواقع از 
آنجا که نظــام اجتماعی دائماً در حال تحول 
و دگرگونی است در مجموعه نظام اجتماعی، 
خرده نظام ها یا خرده سیستم هایی هستند که 

هر کدام نقش یا کارکردی را برعهده دارند.
لزوم تطبیق محتوای آموزشی مدارس با 

تحولات موجود در جامعه 
نهادی  به عنــوان  نیــز  آموزش وپــرورش   
اجتماعــی دارای کارکردهایــی اســت که 
مهمترین ایــن کارکردهــا، جامعه پذیری و 
توانمندســازی اســت، اما از آنجا که سرعت 
تغییــر و تحولات سیســتم در جوامع جدید 
زیــاد اســت و نظام های اجتماعــی با دیگر 
نظام های اجتماعــی به دلیل وجود تحولات 
فنــاوری، فرهنگــی و ... دنیا درگیر اســت؛ 
بنابراین بخشــی از مشــکل به رشد شتابان 
ایــن تغییر و تحولات بازمی گــردد. این امر 
ناشــی از وجود فناوری، شبکه های اجتماعی 
و گســترش نظام های اجتماعی است. بخش 
دیگر ناشی از این است که آموزش وپرورش 
بایستی تا حد امکان محتوای آموزشی خود را 
با تحولات پیش رو تطبیق دهد به اصطلاح 

دچار تأخر فرهنگی یا تربیتی نشود.
این جامعه شــناس بــا بیان اینکــه »ذات 
نظام های اجتماعی به ویژه در دوران معاصر، 
دارای تحولات ســریع است و گاهی اوقات 
اجــزای این نظام هــای اجتماعــی به دلیل 
ســرعت تحولات نمی توانند خــود را به روز 
کننــد« توضیح می دهد: بــرای نمونه به روز 
کــردن محتوای کتاب درســی برای ســال 
تحصیلــی جدید نیازمنــد فرایندی طولانی 
اســت تا مجدد تألیف و چاپ شود؛ بنابراین 
تهیه کتاب درسی و محتوای آموزشی مربوط 
به آن زمان بر است درنتیجه آموزش وپرورش 
نمی توانــد کیفیت را فــدای کمیت کرده یا 
کمیت را فدای کیفیــت کند و نیازمند ایجاد 

تعادل بین این دو مقوله است.
آموزش سنتی نمی تواند به آموزش 

مجازی برسد
این استاد دانشــگاه در رابطه با این پرسش 
که آیا کشورهایی چون ترکیه یا سنگاپور نیز 
دچــار این تغییر و تحولات هســتند و آن ها 
هــم نتوانســتند همراه با تغییــر و تحولات 
آموزش وپرورش خــود را همگام کنند؟ بیان 
می کند: اصولًا هیچ کشــوری نمی تواند ادعا 
کند که تمام کارکردها، وظایف و فرایندهای 
آموزشــی نظام آموزش وپرورش را به صورت 
100 درصدی با تغییــرات موجود در جامعه 

تطبیق داده است. اساساً همه تلاش می کنند 
کــه به نوعی خود را با تحــولات موجود در 
جامعه همگام کنند، اما این امر به صورت 100 
درصدی تحقق نمی یابد. حتی در کشورهای 
پیشرفته غربی آنقدر ســرعت تحولات زیاد 
است که همراه با آن آموزش های مجازی و 
افزایش یافته که آموزش سنتی  الکترونیکی 

نمی تواند به آن برسد. 
نیازمند آموزش چندرسانه ای هستیم

وی در رابطه با تغییرات نامناسب جدید محتوای 
کتاب های آموزشی مدارس تصریح می کند: در 
حال حاضر با پدیده چندرسانه ای روبه رو هستیم 
که دیگــر کشــورهای دنیا نیز با ایــن پدیده 
مواجهند. آموزش چندرسانه ای به این معنا است 
که برای آموزش بــه دانش آموزان به چند ابزار 
نیاز است یک ابزار آموزشی، کتاب بوده و دیگر 
ابزارها شامل اینترنت، فضای مجازی، تلویزیون 
و ... اســت. همگــی این رســانه ها در عرصه 
آموزش فعالیت می کنند. کتاب درســی نیز به 
عنوان یکی از این ابزارها در حال آموزش است، 
اما باید به این نکته توجه داشــت که نباید تمام 
وظایف نظام آموزش وپرورش را با کتاب درسی 
تأمین کنیم، اما باید کتاب درســی نیز متناسب 
با تحولات در محتوا، طراحی، مخاطب شناسی 
و ...خــود را تطبیق دهد. درواقــع والدین این 
گله و شــکایت را دارند که کتاب های درســی 
جامع نیســت و انتظار دارند دانش آموز مثلًا با 
خواندن کتاب  مطالعات اجتماعی تمامی مباحث 
اجتماعــی را بیاموزد، اما باید به این نکته توجه 
داشــت که فعالیت های فــوق برنامه یا تکلیف 

خارج از کتاب و... مکمل آموزش است.
کتاب  درسی تنها یک بخش از آموزش 

است
عضو هیئت علمــی گروه علــوم اجتماعی 
دانشــگاه فردوســی با اشــاره بــه راه حل 
اساسی برای تناسب سازی محتوای آموزشی 
مــدارس بیــان می کنــد: راه حل اساســی 
بــرای تناسب ســازی محتــوای آموزشــی 
درســی  کتاب هــای  و  آموزش وپــروروش 
این اســت که به جای تغییــر در کتاب ها، از 
رسانه های مکمل مانند بروزسازی شیوه های 
تدریس معلم ها و ... اســتفاده شــود. به طور 
خلاصه نبایــد تمامی انتظارات برای آموزش 
صحیــح به دانش آموز از کتاب های درســی 
باشــد. باید ابزارها و رســانه های آموزشــی 

متنوع باشد در اینجا تنوع اصل است. استفاده 
درست از هر ابزار یا رسانه اهمیت دارد و نکته 
بعدی این اســت که همه رسانه ها یا ابزارها 
بایستی معطوف به یک هدف باشد و آن هم 
تعلیم و تربیت اســت. درواقع کتاب درسی، 
شــبکه شــاد، فضای مجازی و کلاس های 
فوق برنامه بایستی همگی در این راستا فعال 

باشد.
وی با اشــاره به ابزار یا رســانه هایی که در 
کنار کتاب های درســی صلاحیت آموزش به 
دانش آموزان را دارد، تشریح می کند گفت وگو 
یک مــادر با کــودک خود -کــه در مقطع 
ابتدایی است- یک ابزار آموزشی و پرورشی 
محسوب می شود؛ بنابراین این موارد نبایستی 
حذف شود درواقع وجود ابزارهای متنوع برای 
آموزش و جامعه پذیــری دانش آموزان امری 

ضروری است.
نوغانی در مورد فقدان بسترســازی مناسب 
برای سامانه شــاد می گوید: تا پیش از کرونا 
کــه آموزش ها به صــورت حضــوری بود 
دانش آموزان یکســری مفاهیم آموزشــی را 
از طریق روابط چهــره به چهره و اصطلاحاً 
روابــط گــرم بــا  هم کلاســی های خود و 
اما در حال حاضر  معلمانشــان می آموختند، 
این ســرمایه اجتماعــی عینــی و چهره به 
چهــره در آموزش وپرورش موجود نیســت. 
از ســویی دیگر فضای مجــازی نمی تواند و 
نخواهد توانســت تمام ظرفیت های لازم را 
برای تحقق جامعه پذیری و ایجاد پیوندهای 
اجتماعی مناسب و تقویت سرمایه اجتماعی 
دانش آموزان را تحقق بخشد. درواقع فضای 

مجازی مکملی است برای فضای واقعی.
 وی با بیان اینکه »انتظار نداریم که شبکه شاد 
بتواند تمامی نیازهای دانش آموزان را رفع کند؛ 
چراکــه دانش آموز نیــاز دارد در فضای واقعی 
مدرسه با دوســت و همکلاسی خود گفت وگو 
داشته باشد. این اتفاقات ناشی از وجود شرایط 
بحرانی است؛ چراکه در شرایط عادی آموزش 
به صــورت مجازی و هم آموزش واقعی مکمل 
یکدیگر هستند؛ بنابراین نباید به صورت رقیب 

باشند که یکی دیگری را حذف کند.
 توانمندسازی لازم برای دانش آموزان 

صورت نمی گیرد
این جامعه شناس در پاسخ به این پرسش آیا 
به صورت  را  دانش آمــوزان  آموزش وپرورش 
سیســتماتیک فقیــر بــار مــی آورد؟ اظهار 
آموزش وپرورش  کــه  بگوییم  نباید  می کند: 
دانش آموزان را فقیر بار می آورد بهتر اســت 
مطرح شــود که در نظــام آموزش وپرورش 
توانمندسازی لازم برای دانش آموزان صورت 
نمی گیرد. درواقع در سیســتم آموزشی افراد 
به صورت کامل توانمند نمی شوند. توانمندی 
یعنــی؛ در نظام آموزش وپرورش برنامه ریزی 
به صورتی باشد که افراد بتوانند ظرفیت های 
بالقوه خود را به صورت بالفعل دربیاورند؛ یعنی 
آموزش وپرورش به آن ها مســیر نشان دهد 
تا از این طریق بتواننــد از توانایی های خود 
اســتفاده کنند. در این راستا یکی از وظایف 
این نهاد در قالب جامعه پذیری تحقق همین 
امر است. هر کودکی دارای ظرفیت بالقوه و 

توانایی های لازم در زمینه های مختلفی است 
بنابراین چنین کودکــی زمانی که وارد نظام 
آموزش وپرورش می شــود باید طوری مسیر 
و جهت یابــی لازم را دریافــت کند تا بتواند 
صواب و درست را از نادرست تشخیص دهد؛ 
بنابرایــن آموزش پرورش باید بتواند مســیر، 
جریان و فرایند جامعه پذیری را به درســتی 

برای دانش آموزان فراهم کند.
فرایند آموزش و توانمندسازی 

دانش آموزان، فرایندی معیوب است
توانمندســازی  وضعیــت  مــورد  در  وی 
دانش آمــوزان در مــدارس توضیح می دهد: 
فرایندهــای آموزشــی یــا توانمندســازی 
دانش آمــوزان -کــه بخشــی از وظایــف 
است  معیوبی  فرایند  است-  آموزش وپرورش 
که همــواره خود را بازتولید می کند. درنتیجه 
نباید اجــازه داد تا ایــن فرایندهای معیوب 
دوباره بازتولید شوند. درواقع آموزش وپرورش 
پویــا دارای فرایندهای پیشــرو، بــه روز و 
معطوف به توانمندسازی دانش آموزان است و 
نباید به گونه ای باشد که ضعف ها، مشکلات 

و نواقص را بازتولید کند.
صرف نظر وزیر از شکایت خود، امری 

فرهنگی بود
نوغانی در مورد شکایت وزیر آموزش وپرورش 
و تأثیــرات اجتماعی آن بیــان می کند: پس 
آموزش وپرورش  گرفتن شکایت توسط وزیر 
اقدامی فرهنگی و درســت بــود. باید توجه 
داشــت که انتقاد کردن با تهمت زدن، افترا 
و تخریب متفاوت اســت کسی که این کار 

را انجــام دهد باید مجازات شــود، اما انتقاد 
ســازنده می تواند اثربخش باشد و این انتقاد 
باید از طریق درســت تحقــق یابد و چنین 
انتقادی پاسخی درست به همراه داشته باشد. 
افراد نقدی نســبت به آموزش وپرورش  اگر 
داشته باشند بایســتی از مجاری درست آن 
را منتقــل کننــد و این نظام بایــد از طریق 
مجاری درســت پاسخ دهد. به نظر من وزیر 
تصمیم درســتی برای صــرف نظر کردن از 
شکایت خود گرفته اســت درواقع همه یک 
خانواده هستیم و از این اتفاقات رخ می دهد. 
در شــرایطی که معلمان وظیفه سنگینی بر 
عهده دارند در این وضعیت نباید هر دو طرف 

مسائل را کشدار کنند.

باید به این نکته توجه 

داشت که نباید تمام وظایف 

نظام آموزش وپرورش را 

با کتاب درسی تأمین کنیم، 

اما باید کتاب درسی نیز 

متناسب با تحولات در محتوا، 

طراحی، مخاطب شناسی و 

...خود را تطبیق دهد

در نظام آموزش وپرورش 
توانمندسازی لازم برای 
دانش آموزان صورت نمی گیرد. 
درواقع در سیستم آموزشی افراد 
به صورت کامل توانمند نمی شوند. 
توانمندی یعنی؛ در نظام 
آموزش وپرورش برنامه ریزی 
به صورتی باشد که افراد بتوانند 
ظرفیت های بالقوه خود را 
به صورت بالفعل دربیاورند

به نظر من وزیر 
تصمیم درستی برای صرف 
نظر کردن از شکایت خود 
گرفته است درواقع همه 
یک خانواده هستیم و از این 
اتفاقات رخ می دهد. در 
شرایطی که معلمان وظیفه 
سنگینی بر عهده دارند در 
این وضعیت نباید هر دو طرف 
مسائل را کشدار کنند

سیستم ایمنی بدن با ورزش های هوازی تقویت می شود
 CD8 ورزش هـای هـوازی و تمرینات قدرتی سـلول های
می کننـد؛  فعـال  را  ایمنـی  سیسـتم  تقویت کننـده   T  +
سـلول های T + CD8 نوعـی گلبـول سـفید هسـتند که 
)مخصوصـا  آلـوده  سـلول های  سـرطانی،  سـلول های 
دیگـر  شـکلی  بـه  کـه  سـلول هایی  یـا  ویـروس(،  بـا 

می برنـد. بیـن  از  را  آسـیب دیده اند 
بـه گـزارش »صبح امـروز« به نقل از سـایکولوژی تودی 
هـر دو ورزش هـوازی و تمرینـات عضلانی، سـلول های 
به گونـه ای فعـال می کننـد کـه سیسـتم  را   T + CD8

ایمنـی بـدن قوی تـر می شـود.
نشـان  سـوئد  کارولینسـکا   موسسـه  جدیـد  مطالعـه  

می دهـد کـه موش هـای در حـال دویدنـی کـه اجـازه 
داشـتند به طـور داوطلبانه در زیسـتگاه آزمایشـگاهی خود 
بـر روی چرخ هـای دویـدن ورزش کننـد، باعـث فعـال 
شـدن  سـلول های T + CD8 خـود شـدند به طوری کـه 
سیسـتم ایمنـی آن هـا را قوی تر کرد و باعث شـد ورزش 

در کاهـش رشـد تومـور نقش داشـته باشـد.
محققـان  حیوانـی،  مدل هـای  از  اسـتفاده  بـر  عـلاوه 
سـوئدی همچنیـن نحـوه تغییـر متابولیت هـای )اجـزای 
شـرکت کننده در سوخت وسـاز سلولی( ناشـی از ورزش را 
در شـرکت کنندگان مطالعـه انسـانی پس از یـک تمرین 
هـوازی شـدید بررسـی کردنـد. آنـان متوجـه شـدند که 

یـک دوره 30 دقیقـه ای ورزش اسـتقامتی روی دوچرخه 
خانگـی باعـث تغییـر  پروفایـل متابولیکـی تقویت کننده 
می شـود  انسـانی  پلاسـمای  در  بـدن  ایمنـی  سیسـتم 
به گونـه ای کـه مدل هـای حیوانـی منعکـس می کننـد.

محققـان اظهـار کردنـد: مـا در اینجا نشـان می دهیم که 
در موش هـا، کاهـش رشـد تومـور ناشـی از ورزش بـه 
متابولیت هـای  و  دارد  بسـتگی   T  +  CD8 سـلول های 
تولیدشـده در عضلـه اسـکلتی و دفـع شـده در پلاسـما 
در سـطوح بـالا طـی فعالیـت مـوش و انسـان، ویژگـی 
می دهنـد.  افزایـش  را   T  +  CD8 سـلول های  موثـر 
 CD8 سـلول های  کـه  می دهـد  نشـان  داده هـا  ایـن 

تغییـر می کننـد  متابولیکـی  بـه شـکل  بـا ورزش   T +
آن هـا  تومـوری  ضـد  اثـر  بهبـود  باعـث   به طوری کـه 

می شود.
از  راندکوویسـت  هلـن  مطالعـه  ایـن  ارشـد  محقـق 
کارولینسـکا  موسسـه  آزمایشـگاهی  پزشـکی  بخـش 
اظهـار کـرد: تحقیقـات مـا نشـان می دهـد کـه ورزش 
بـر تولیـد چندیـن مولکـول و متابولیـت تاثیـر می گـذارد 
و سـلول های ایمنـی بـدن را بـرای مبـارزه بـا سـرطان 
 فعـال می کنـد و از ایـن طریـق رشـد سـرطان را مهـار

 می کند.
و  سـلولی  زیسـت  گـروه  از  جانسـون  رنـدال  محقـق 

مولکولـی کارولینـکا  بیـان کـرد: زیست شناسـی تاثیرات 
مثبـت ورزش می توانـد بینش جدیـدی در مورد چگونگی 
بـدن در حفـظ سـلامت بـه مـا بدهـد و همچنیـن به ما 
در طراحـی و بهبـود روش هـای درمانـی علیـه سـرطان  

کند.  کمـک 
دسـتورالعمل های فعلـی فعالیـت بدنی ترکیبـی از فعالیت 
بدنـی متوسـط تـا شـدید )MVPA( را بـرای مـدت 30 
دقیقه در روز، شـامل بیشـتر روزهای هفتـه )حداقل برابر 
بـا 150 دقیقه در هفتـه تمرین کاردیو(، همـراه با حداقل 
دو تمریـن تقویـت عضلـه در هفته توصیـه می کند. نتایج 
مطالعـات قبلی مرگ ومیر نشـان داده اسـت کـه پایبندی 

فعالیـت  بـرای  توصیه شـده  دسـتورالعمل های  ایـن  بـه 
بدنـی باعـث افزایـش طـول عمـر و کاهش خطـر مرگ 

زودرس می شـود.
طبـق آخریـن تحقیقـات )2020(، ممکـن اسـت دلیـل 
)ورزش  کاردیـو  تمرینـات  از  ترکیبـی  کـه  باشـد  ایـن 
هـوازی( و ورزش هـای وزنه بـرداری کـه باعـث افزایش 
می شـوند،  چربـی(  )بـدون  کم چربـی  عضلانـی  تـوده 
سیسـتم ایمنـی بـدن را از طریـق متابولیت هـای ناشـی 
 از ورزش بـا فعـال کـردن سـلول های T + CD8 تقویت

 می کنند.
نتایج این یافته ها در نشریه eLife منتشر شد.
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جمعه بازار پیشه های هنری مشهد، گامی 
بزرگ در جهت حمایت از هنرمندان کارآفرین 

عبدالله احراری
اولیــن جمعه  از  دومیــن هفتــه 
بازار پیشــه های هنــری در محل 
وکیل آباد ســه )امامت2( مشهد با 
پشــتیبانی کامل سازمان میادین و 
سازمان بازآفرینی فضاهای شهری 
شــهرداری مشــهد و بــا حمایت 
شبکه ملی دســت بافته های داری 
با  دانشگاهی  جهاد  دســتگاهی  و 
هدف کمک بــه بازاریابی تولیدات 
مشهد  کارآفرین  هنرمندان  هنری 
برگزار شــد. این نمایشــگاه همه 
هفته روزهای آدینه از ســاعت 10 
لغایت 17 در فضای مسقف  صبح 
و آبرومندی که به همت مجموعه 

سازمان های میادین و بازآفرینی ایجاد شده، برگزار خواهد شد.
در دومین جمعه باز پیشــه های هنری افزون بر هفده هنرمند کارآفرین تحت پوشش شبکه 
دست بافته ها و تعداد قابل توجهی از هنرمندانی مستقل شرکت داشتند. بسیار امیدوارم که این 
نمایشــگاه بصورت یک الگو در سطح کشور مطرح شود. منتظر دیدار شهروندان عزیز مشهد 

و زوار گرامی از این نمایشگاه در آدینه آتی هستیم. 

 صحبت های شنیدنی حمید لولایی
 درباره رانندگی

حمیـد لولایـی می گوید: سـی سـال اسـت که راننـده هسـتم. در دوران نوجوانـی و جوانی 
پـدرم راننـده تاکسـی بـود و من یواشـکی سـوییچش را برمی داشـتم و دور می زدم

بـه گـزارش روزنامه»صبـح امـروز« و بـه نقـل از ایسـنا حمید لولایـی که مهمـان برنامه 
»دوربرگـردون« با موضوع راهنمایی و رانندگی در شـبکه سـه سـیما بود، دربـاره رانندگی 
کردنـش توضیـح داد: در رانندگی بسـیار آدم خونسـردی هسـتم و همیشـه سـعی می کنم 
بـه دیگـران حـق تقـدم بدهـم حتـی اگر عجلـه داشـته باشـم؛ البته پیـش می آیـد گاهی 
تلویزیـون می گویـی  بدجـور پـارک می کنـم و مـردم می گوینـد گاری چـی خـودت در 
درسـت رانندگـی کـن آن وقـت اینطـور پـارک کرده ای؟ بـه هر حـال آدم اشـتباه می کند 
مـن هـم اشـتباه کـرده ام. امـا حتـی اگـر عجلـه داشـته باشـم سـعی می کنـم با سـرعت 

نکنم. رانندگـی 
او افـزود: سـی سـال اسـت کـه راننـده هسـتم. در دوران نوجوانـی و جوانـی پـدرم راننده 
تاکسـی بـود و مـن یواشـکی سـوییچش را برمی داشـتم و دور مـی زدم ولـی از آن موقـع 
تاکنون تصادف سـنگینی نداشـته ام. بسـیار رانندگی را دوسـت دارم وقتی در ماشـین تنها 

باشـم دیالوگ هایـم را حفـظ می کنـم.
لولایـی بـا بیـان اینکـه هرگـز در سـاعات شـلوغی روز رانندگـی نمی کنـد، عنـوان کـرد: 
مـن شـب ها بـرای خریـد خـارج می شـوم کـه خلوت تـر اسـت امـکان نـدارد در سـاعات 

شـلوغی خارج شـوم.
او دربـاره جریمـه شـدن در رانندگی گفت:  پیش آمده گاهی حواسـم نبوده سـرعتم بیشـتر 
شـده و جلویـم را گرفته انـد امـا به مـن محبت دارنـد و راسـتش جریمه ام نمی کننـد. البته 

گاهـی جریمه های تابلویـی هم دارم.
لولایـی بـا یـادآوری خاطـره ای از یک تصـادف عنوان کـرد: در محلی می نشسـتیم و من 
آن موقـع دو ماشـین سـاده داشـتم. مدیـر شـرکتی کـه معـروف اسـت بـه مـن گفـت بیا 
قسـطی از مـا ماشـین بـردار. چنـد بار گفـت و من یکبـار به کـرج رفتم. یک شاسـی بلند 
جمـع و جـور را بـه قیمـت 40 میلیون قسـطی خریـدم. در پارکینگ جای یک ماشـین بود 
بـرای همیـن ماشـین را بیرون می گذاشـتم. یک روز بچه هـای کوچه گفتند یـک کامیون  
بـه ماشـینتان زده اسـت؛ کامیـون پیمانـکار شـهرداری زده بـود. خودش هم نبود پسـرش 
زده بـود. رفتیـم بیمـه کارمنـد بیمـه سـر راننـده کامیـون داد زد کـه تـو 300 تومـن پول 
بیمـه داده ای و مـا چهـار بـار تـا کنـون پـول بیمـه را داده ایم. آن موقـع بیمه چهـار برگ 
داشـت و بیمـه ایـن آقـا سـه تایش رفتـه بود و یـک دانه باقی مانـده بود. در ایـن تصادف 
پسـرش چهـار ماشـین را زده بـود. بیمـه گفـت فقـط خسـارت اولیـن ماشـین را پرداخت 
می کنـد. مـن نمی دانسـتم اولیـن ماشـین بـودم و قرار اسـت پول را بـه من بدهنـد؛ گفتم 
ایـن بنـده خـدا فقـط یـک برگ بیمـه دارد پـول را هر کـه گرفت تقسـیم کنـد. کلا 600 
هـزار تومـن می دادنـد؛ البتـه حـدودا هشـت سـال پیـش بـود  و هزینه هـا هـم آن موقـع 
کمتـر بـود. سـیصد هـزار تومـن دیگر هـم باید می دادنـد که من دیگـر نمانـدم و گفتم به 

بقیـه بدهیـد و هنوز  هـم نگرفته ام.
او در ادامـه بـه مخاطبـان برنامـه تاکید کرد که حتما ماشین هایشـان را بیمـه کنند و حتی 

اگـر پـول نداشـته باشـند هر طور شـده بیمه کننـد چرا که از نان شـب واجب تر اسـت.
بازیگـر »زیـر آسـمان شـهر«  با یـادآوری خاطره پنهانی ماشـین سـوار شـدنش در دوران 
سـربازی عنـوان کـرد:  برادرم آن زمان ماشـین BMWرا بـه قیمت 60 هـزار تومن خریده 
بـود و ماهـی پانصـد تومن قسـطش بود. من قسـطش را می رفتـم پرداخت می کـردم و با 
آن دور مـی زدم. یـک دفعـه ماشـین را دزدکـی برداشـتم یکجا روغـن ریخته بود ماشـین 

هـی می چرخیـد و نمی ایسـتاد خدا رحـم کرد.
حمیـد لولایـی در پاسـخ بـه ایـن سـوال مجـری کـه بـرای کم کـردن بـار ترافیـک چه 
می تـوان کـرد؟ گفـت: نمی تـوان همیشـه گفـت مـردم اینـکار را کننـد آن کار را کننـد: 
زمانیکـه می گوییـد اینجـا پـارک نکـن باید جایی بـرای پارک مشـخص شـود. نمی توان 

جـای پـارک پیـدا کرد.
او همچنیـن گفـت: بایـد سـعی کنیم کمتـر از خانه خارج شـویم اگـر نیازی نیسـت خارج 
نشـویم.  مـن در خانـه می نشـینم و سـریال »زیـر آسـمان شـهر« را می بینـم .تـا جـای 

ممکـن تـک سرنشـین بیـرون نرویـد و بـا وسـایل عمومـی رفت وآمـد کنید.
لولایـی در پایـان در پاسـخ به این سـوال مجری که  »شـما در سـریال »خانـه به دوش« 
وانـت داشـتید ممکـن اسـت ماشـین روی آدم تاثیـر بگـذارد؟«، گفـت: صـد در صـد بله. 
البتـه نـه اینکـه آدم دیگری شـود امـا کار او در نوع رفتـارش تاثیر می گـذارد. وانت »خانه 
بـه دوش« واقعـا ترمـز نداشـت و درش از یـک طـرف باز نمی شـد مـا هم از ایـن ویژگی 
بـرای طنـز سـریال اسـتفاده کردیم. اما واقعا وقتی سـوارش می شـدم دو سـه بار ترسـیدم 

و زهره ام آب شـد.

روزنامه دستبافته ها

گفتمان

بازهم بررسی سرانه ناامید کننده مطالعه در کشور؛

کتاب؛ بازنده تکنولوژی!؟
حوالی ســال 80 بود که 
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تحقیق  اولیــن  برای 
کتابخانه  به  درســی 
لذت  چــه  و  رفتــم 
وصف ناپذیری داشت. 
موقع  از همان  درســت 
فهمیدم کــه کتاب غیر 
درســی خواندن، آن هم 
ســاکت  فضــای  در 
کتابخانه چقدر می چسبد.

در سالهای اخیر به مرور 
اما کتاب های الکترونیک جای کتب مکتوب 
را گرفت و در10 یا 15 ســال پیش،خریدن 
سی دی هایکتاب های فشرده یا به اصطلاح 
pdf برایمــان شــوری وصف ناشــدنی به 
وجــود آورد. در آن دوره انتقــال اطلاعات، 
فیلم ها، کلیپ های متنوع و موسیقی با یک 
حافظه 2 گیگی برایمان منبعی از اطلاعات 
محســوب می شد. آن موقع ها کمتر به این 
فکر می کردیم که رشــد تکنولوژی تا جایی 
پیش بــرود که حــرف زدن از حافظه های 
چند هزار گیگی یا قــرار دادن هرگونه نرم 
افزار کامپیوتــری در تلفن همراه از پیش پا 
محســوب  مردم  میان  افتاده ترینصحبت ها 

شود.
یک نگاه ساده به اطلاعات موجود در تلفن 
همراه یــا تبلتی که روزانه از آن اســتفاده 
می کنیم نشــان می دهد که در حوالی یک 
دهه نه فقط در ایران که در سراســر جهان 
چه تغییرات وسیعی در حوزه IT و شبکه های 
مجازی رخ داده است.محیط هایی که گامی 
برای کســب اطلاعات است و هر آنچه که 

بخواهیم را همچون دریایی از اطلاعات به 
شکلی بی دردسر در اختیارمان قرار می دهد. 
در این خصــوص عده ای شــرایط کنونیرا 
اینگونهپیش بینیمی کنند که دیر یا زود بازنده 

بزرگ این رقابت کتاب ها خواهند بود.
امــا همه اینهــا را گفتم تا بگویم رشــد و 
پیشــرفت تکنولوژی هرچنــد صحیح و در 
راستای آســان شدن زندگی و گام برداشتن 
به ســمت دوران مدرنیته است، اما معایبی 
هم داشته و اولین ضربه را به کاهش سرانه 
مطالعه و تقابل کتاب و فضای مجازی وارد 

کرده است.
دلایل مردمی عدم استقبال از کتاب ها

ســنی  رده  از  مردمــی  گفتگوهــای  در 
جوان تر،پرســش خــود را اینگونــه مطرح 

کردیم. »کتاب یا فضای مجازی؟« 
غالبا با پاســخ های بی پروایی مواجه شدیم. 
بعضی دلایل عدم استقبال از کتب مکتوب 
را قیمت بالای آن می دانســتند و در مقابل 
الکترونیک در  اشتیاقی به خواندن کتابهای 
گوشی نیز نداشتند؛ چرا که دلیل آن راکسل 

کننده و زمانبر بودن این اقدام می دانستند.
عده ای نیز صراحتا ســهولت جســتجو در 
اینترنت را مــد نظر قرار می دادند و به گفته 
آنهــا نســخه پــی دی اف در مقابل کتب 
مکتوب، برای خواندن مناسبتر بود؛ چرا که 
بر اساس جستجوی کلمه کلیدی خود،تنها 
بخشی از محتوایی که نیاز داشتند را مطالعه 

می کردند.
اما برخی نیز فضای مجــازی را به هر نوع 
مطالعه ای ترجیح می دادند؛ چراکه به عقیده 
آنها هم ســرگرم کننده اســت و هم خرده 

اطلاعات را به سرعت و با کمترین واژگان 
منتقل می کند.

تقابل فرهنگ کتابخوانی و استفاده از 
فضای مجازی

تقابــل فرهنــگ کتابخوانی و اســتفاده از 
فضای مجازی بر کسی پوشیده نیست و در 
ظاهر امر، ســرانه مطالعه تنها چند دقیقه ای 
ایرانیان، برای خود آنها نیز باور پذیر نیست 
و هرکســی خود را مبرا از این سرانه نا امید 
کننده می داند. اما همان مردمی که روزگاری 
در مترو و اتوبوس، روزنامه وکتاب به دست 
داشتند، امروز ســر در موبایل هایشانکرده اند 
و به کرات همــه ما با اینچنین صحنه هایی 
مواجه شــده و حتی خود نیز بخشــی از آن 

جامعه بوده ایم.
فرهنگ عمومی مطالعه در جامعه ما دچار 

آسیب شده است 
دکتر ابراهیمی، مدرس دانشگاه در خصوص 
این پرســش کــه در صورت نبــود فضای 
مجــازی، وضعیــت مطالعه در کشــورمان 
چگونــه خواهد بود، بیــان می کند: موضوع 
شــبکه های اجتماعی محدود به کشــور ما 
نیســت و در تمام دنیا، این شبکه ها به بازار 
اطلاعات رســانی ســلطه پیدا کرده اند، اما 
اینکه ایــن ابزارها موجــب کاهش مطالعه 
شده باشند، موضوعی است که قدری جای 
تأمل دارد.  بســیاری از کشورهای پیشرفته 
که بســیار بهتر از ما به اینترنت دسترســی 
دارند، سرانه مطالعه بالایی دارند. این نشان 
می دهد به جز مســئله شبکه های اجتماعی، 
فرهنگ عمومی در جامعــه ما قدری دچار 

آسیب شده است.

مشکل در محتوا است نه در وسیله!
یــک کارشــناس ادبیــات فارســی نیــز 
رایج شــده ای که  تفکــر  مطرحمی کنــد: 
کتــاب خواندن به طور مطلق خوب اســت 
و خواندن مطالب شــبکه های اجتماعی به 
طور مطلق بد، را من قبــول ندارم. به نظر 
من بدیهی است که مشکلی اگر وجود دارد 
در محتواست نه در وســیله! کتاب کاغذی 
یا کانــال مجازی هردو وســیله هســتند 
باشد.  یا مضر  کهمحتوایشــانمی تواند مفید 
بنابراین نه هر کتابی خوب اســت و نه هر 
صفحه اینســتاگرام یا کانالــی بد! مهم این 
اســت که فردی که مطالعه می کند توانایی 
نسبی تشخیص محتوای معتبر از غیر معتبر 

را داشته باشد.
وی با اشاره به شتاب زندگی و درگیری های 
ذهنی و عملی مختلفــی که در زندگی های 
رســانه های  دارداذعانمی کند:  امروز وجــود 
مجــازی به دلیل دسترســی راحت و بعضی 
ویژگی های دیگر می توانند کســری مطالعه 
مردم را جبران کنند. اما اگر برخی از مردم با 
این وجود باز هم به دنبال محتوای غیر معتبر 
در فضای مجازی هســتند، این مشکل این 
فضا نیست، چرا که این عده را اگر از فضای 
مجازی هم محــروم کنید لزومــاً به کتاب 
خوانــدن روی نمی آورند و به دنبال محتوای 

نامناسب یا غیر معتبر از جای دیگر هستند.
کتابخوانی از کودکی؛ دانه های یک عادت 

پایدار
ندا امیری جامعه شناس کودک نیز در ارتباط 
با لزوم انتقال فرهنگ صحیح کتابخوانی از 
کودکی می گوید: کودک خردسالی که از دو 

یا سه ســالگی کتاب تصویری در دسترس 
دارد و برایــش کتــاب خوانده انــد و قصه 
گفته انــد، در حقیقت دانه هــای یک عادت 
پایدار را در او کاشته اند. اما در دوران کنونی 
شرایط تغییر کرده اســت و نه تنها والدین 
که دیگر فرزندان نیز به تبع آموزش مجازی 
یا بازی،ســاعت ها گوشــی تلفن همراه در 
دست دارند. بنابراین وظیفه والدین در چنین 
شــرایطی اســت که آگاهانه فضای کتاب 

خوانی خانه را پر جلوه تر کنند.
فرهنگ کتاب خوانی در جامعه ما نهادینه 

نشده است!
از یــک نظر فضای مجازی و شــبکه های 
اجتماعی فرصت کتابخوانی را گرفته اســت 
و از جهت دیگر، وســایل الکترونیکی مانند 
گوشــی هوشــمند می توانند به عنوان یک 
کتــاب دیجیتــال عمل کنند. امــا موضوع 
اصلی مطرح شده این است که باید فرهنگ 
مطالعه در بین جامعه گســترش پیدا کرده و 
نهادینه شــود. تا زمانی که دیدن یک کلیپ 
طنز و انتشــار جــوک در صفحات مجازی 
برای مردم ارزش بیشــتری از مطالعه یک 
کتاب علمی، فلسفی، عقیدتی یا حتی رمان 
و شعر و داســتان کوتاه داشته باشد، با هیچ 
صلاحی نمیتوان با شکست کتاب در مقابل 
فضای مجــازی مقابله کــرد. چراکه بدون 
تردید جلوی گسترش تکنولوژی را نمی توان 
گرفت و آسیب جلوگیری از گسترش آن به 
مراتــب بیش از اینها اســت؛ اما با فرهنگ 
ســازی به موقع و آموزش استفاده صحیح، 
شــاید بتوان گامی را در تغییر سرانه مطالعه 

ناامید کننده ایرانیان برداشت.

داستان سکه های کشف شده در ابن بابویه 

بررسی نقش عرفان در گسترش اسلام

ششم آبان دادســتان عمومی و انقلاب شهرستان ری از کشف یک کوزه با 260 
ســکه قدیمی توسط دو نفر در پی کندن قبر برای دفن متوفای خود در آرامستان 
ابن بابویه شــهرری خبر داد؛ ســکه هایی که معاون میراث فرهنگی استان تهران 
می گوید تعدادی از آن ها که با رســوب زدایی اولیه خوانده شده متعلق به آل بویه 

هستند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، غلامرضا نوفرستی در گفت وگو 
با تلویزیون با بیان این که افرادِ کشــف کننده سکه ها، پس از دفن جنازه سکه ها را 
بین خود تقســیم می کنند و به هر کدام شــان 130 سکه می رسد، زمان وقوع این 
اتفاق را بر اساس اطلاعات موجود روی سنگ قبر نصب شده مربوط به 20 شهریور 
امسال دانست و تاکید کرد: »یکی از این دو نفر که ساکن شهرری هم هست پس 
از مدتی پنجم آبان ضمن معرفی خودش به کلانتری 131 شهرری سهمش شامل 
130 سکه را به مسئول آرامستان ابن بابویه تحویل داده، اما فرد دوم با سکه های 

خود قرار کرده که از وی دعوت شده سکه ها را تحویل دهد«
او همچنین اعلام کرد: »130 سکه تحویلی به صورت پلمب شده در اختیار نیروی 
انتظامی اســت تا برای کارشناســی قدمت و ارزش آن به میراث فرهنگی تحویل 
داده شــود و اقدامات برای یافتن فرد دوم و برگرداندن 130 ســکه دیگر در حال 

اجرا است«
چند روز بعد، احمد ابوحمزه، ری شناس و عضو هیأت علمی دانشگاه در گفت وگویی 
اعلام کرد: » باتوجه به قدمت ســکه ها، موضوع کندن قبر نمی تواند صحیح باشد 

زیرا برای قبر نهایتاً تا ســه متر از زمین را حفر می کنند اما سکه های 1100 سال 
پیش با بررســی تاریخ نمی تواند در عمق سه متری باشد و مطمئناً خیلی پایین تر 

بوده و برای این منظور به احتمال زیاد حفاری انجام گرفته است.
این ســکه ها در حفاری به نیــت و قصد قبر حفاری به دســت نمی آید و حداقل 
هفت یا هشــت متر باید حفاری شــود تا به احتمال زیاد به این سکه ها که شاید 
در صندوقخانه یا زیرزمین آن زمان مخفی شــده، دسترسی یافت. احتمالًا سکه ها 
متعلق به حاکم، تاجر و یا شــخص ثروتمندی بوده است زیرا فرد معمولی دوره آن 
دوره )با این که دوره آل بویه دوره زرینی در شــهرری است( نمی تواند 260 سکه 
درهم نقره داشــته باشــد، که در این صورت هم چنین فردی فقط سکه نقره نگه 

نمی دارد و مطمئناً سکه های دیگری هم داشته است.«
از سوی دیگر مرتضی ادیب زاده، معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی 
اســتان تهران، دهم آبان اعلام کرد: ســکه های مکشوفه در گورستان ابن بابویه، 
توســط یگان حفاظت اســتان تهران به این اداره کل تحویل داده شــده است. از 
مجموع ســکه ها تعداد 141 ســکه ســالم هســتند. تعدادی اندک از سکه ها با 

رسوب زدایی اولیه خوانده شدند که متعلق به دوران آل بویه هستند.
او با بیان این که با دســتور دادستان ری تحقیق و پیگیری موضوع کشف سکه ها 
در دستور کار مراجع انتظامی قرار گرفته، بیان کرد: سکه ها متعلق به دوره آل بویه 
بوده و از نظر تاریخی به ویژه تاریخ ری در قرون اولیه اسلامی بسیار حائز اهمیت 
هســتند.به گفته  او، در حال حاضر ســکه ها به امین امــوال توقیفی این اداره کل 

تحویل داده شــده و ضروری است همه  سکه ها پاکسازی و تثبیت شوند تا علاوه 
بر حفاظت آن ها، خوانش دقیق تری از نوشته های رو و پشت سکه ها داشته باشیم.
معاون میراث فرهنگی استان تهران با اشاره به این که عرصه گورستان ابن بابویه 
شهر ری در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیده و دارای ضوابط حفاظتی است، 
تاکید کرد: به همین دلیل  به دنبال مذاکرات و مکاتبات پیشــین با اداره اوقاف ری 
و نیز متولیان گورســتان ابن بابویه اعلام می کنیم کــه مطابق قانون و به منظور 
حفاظت از ســایت تاریخی ابن بابویه، هرگونه تدفین و خاک برداری در این عرصه 
تاریخی بدون اخذ مجوز و نظارت اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری وصنایع 

دستی استان تهران، ممنوع است.

همزمان با هفته وحدت جلســه بررســی نقش عرفان در گســترش اسلام توسط 
کتابخانه شــهید مدرس مشهد و به همت کتابخانه عمومی، با حضور مجید تقوی 
بهبهانی عضو هیات علمی دانشــگاه فردوسی و مجتبی ابوالقاسمی، شاعر و منتقد 
ادبی مشهد برگزار شد.به گزارش روزنامه»صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی 
مجید تقوی بهبهانی، اســتاد دانشگاه فردوسی در این جلسه با اشاره به ایام شیوع 
ویــروس کرونا، توجه کتابخانه های عمومی بــه مباحثی مانند عرفان و تلاش در 

جهت ترویج فرهنگ مطالعه در این زمینه را ستودنی عنوان کرد.
وی ادامه داد: موضوع اصلی عرفان، خودشناســی و خداشناســی اســت و در این 
مســیر به سوال همیشــگی انســان که از کجا آمده ام و آمدنم بهر چه بود جواب 
داده می شــود.او تاکید کرد: خلقت خداوند بنا بر قرآن بیهوده و عبث نبوده است و 
عبادت و بندگی مسیری اســت که انسان را به هدف غایی خود یعنی برگشت به 
ذات مقدس الهی کمک می کند.بهبهانی یادآور شــد: به گفته شهید والامقام استاد 
مطهری علوم عقلی انسان را تا دروازه خداشناسی می برد، اما عرفان انسان را وارد 
شهر خدا شناسی می کند.این استاد دانشگاه یادآور شد: خداوند حکیم است و حکیم 
به این معناســت که هیچ کاری را بدون معنا و بی هدف انجام نمی دهد و هدف از 
خلقت انســان و حضور او در روی زمین نیز طی مدارج و کسب کمالاتی است که 

او را شایسته برگشت به جایگاه اصلی خود نماید.
نویسنده کتاب شادکامی از نگاه مولانا در خصوص تاریخ عرفان و وجه تمایز آن با 

تصوف گفت: بعد از پیشــرفت اسلام و جهانی شدن آن و مبادلاتی فکری با دیگر 
ســرزمین ها و تفکرات، بعضی مناسک در بین اهل دین و مذهب به وجود آمد که 

در مجموع پسندیده اهل دل نبود و این مناسک به تصوف شهره شد.
بهبهانی عرفان اندیشــه های ناب شیعی و اسلام را برگرفته از آیات قرآن و حدیث 
و نهج البلاغه و صحیفه ســجادیه دانست که کاملا از تصوف و مناسک آن مجزا 

است.
وی با اشاره به ســیر تاریخی عرفان اسلامی گفت: عرفان در ابتدا و پس از رواج 
تجمل گرایی و کاخ نشــینی بعضی از مسلمانان با عرفان زاهدانه صحابه ای مانند 
سلمان فارسی، ابوذر غفاری شکل گرفت و در ادامه در طول قرن ها با ورود عشق 
به خداوند، عرفان عاشقانه در وجود کسانی مانند بایزید بسطامی، ابوسعید ابوالخیر 
و مولانا متجلی شد و در زمان اخیر نیز با وجود کسانی مانند آقا سیدعلی قاضی و 

علامه طباطبایی ادامه یافته است.
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ایجاد ۷۲ معبر پاییزی در بوستان های منتخب 
سطح شهر مشهد و دو معبر ویژه در معابر شهری

مدیــرکل بهبــود محیط زیســت 
ایجاد  از  مشهد،  شهرداری  شهری 
72 معبــر پاییزی در 35 بوســتان 
منتخب مناطق 13 گانه شهرداری 
مشــهد و دو معبر ویژه در خیابان 
های شهری همزمان با فصل برگ 

ریزان خبرداد.
به گزارش صبــح امروز، علی اکبر 
انتظــام با اعلام ایــن خبر، اظهار 
کرد: با فرا رســیدن فصــل پاییز، 
خزان درختان و ریزش برگ  های 

خزان کرده در ســطح معابر و بوستان ها و در راستای بهره مندی شهروندان از زیبایی  های 
ایــن فصل، هماهنگی لازم با ادارات فضای ســبز مناطق درخصوص ایجاد 72 معبر پاییزی 
در 35 بوســتان منتخب سطح شــهر و ایجاد دو معبر ویژه در خیابان احمدآباد و بولوار کارگر 

صورت گرفته است.
وی افزود: با توجه به اینکه نظافت بوســتان های سطح شهر باید به صورت روزانه و مستمر 
انجام شــود، مقرر شد تا در قســمت  هایی که معابر پاییزه ایجاد می  شود، عملیات نظافت و 

جمع آوری برگ های پاییزه به صورت هفتگی انجام گیرد.
مدیرکل بهبود محیط زیســت شهری شهرداری مشهد خاطرنشان کرد: این عملیات از اوایل 

آبان ماه آغاز شده و تا پایان فصل پاییز ادامه خواهد داشت.

مدیرعامل سازمان عمران شهرداری مشهد اعلام کرد؛

رکورد شکنی تولید بتن و اجرا بتن ریزی در 
پروژه تئاتر شهر مشهد

شــهرداری  عمران  ســازمان  مدیرعامل 
مشــهد از تولید و اجــرای بتن ریزی بی 
اتمــام بتن ریزی  ســابقه برای عملیات 
فنداسیون پروژه احداث پردیس تئاتر شهر 

مشهد خبر داد.
به گــزارش صبــح امروز، امیرســیاوش 
حجازی در این خصــوص گفت: عملیات 

بتن ریزی فنداسیون پروژه تئاتر شهر مشهد طی 55 ساعت به حجم 1543 متر مکعب رسید.
وی افزود: روز جمعه ٩ آبان ماه در ســاعت 5 صبح عملیات بتن ریزی پیوسته به اتمام رسید 

که این حجم از بتن ریزی پیوسته در پروژه های شهری کم سابقه است.
حجازی اضافه کرد:  تولید بتن این پروژه و ســایر پروژه ها نیز در کارگاه بتن و ماشین آلات 
سازمان عمران شهرداری مشهد صورت می گیرد که این کارگاه دارای دو عدد بچینگ است 
که به طور متوســط در طول شــبانه روز 700 مترمکعب می تواند با عیارهای مختلف تولید 

بتن داشته باشد.
وی تصریح کرد:  در کنار تولید بتن ٩ عدد تراک میکســر یا کامیون مخلوط کن بتن به طور 

مستمر برای بارگیری و ارسال به پروژه های مختلف سازمان در حال فعالیت هستند.
مدیرعامل سازمان عمران شهرداری مشهد ادامه داد: درمهرماه ٩٩ چیزی حدود هشت هزار 
و 847 مترمکعب بتن تولید کردیم که رکورد ماهیانه تولید بتن در هفت سال گذشته شکسته 

شد و این نشان از حجم بالای فعالیت ها و پروژه های شهری دارد.
حجازی افزود: در ســال ٩٩ در 7 ماه ابتدایی ســال در تولید بتن نسبت به سال های ٩3 الی 

٩٩ حدود 35 درصد افزایش تولید داشتیم.
وی با اشاره به اینکه با بروز شدن تکنولوژی کارگاه تولید بتن سازمان عمران در حال حاضر 
توانســتیم بتن ریزدانه نیز تولید کنیم گفت: با توجه به آزمایش های اخذ شده نتایج مقاومت 
فشــاری این نوع بتن بســیار مناسب ارزیابی می شــود لذا در آینده به سمت تولید بتن خود 

تراکم پیش خواهیم رفت.

نیازمند ایجاد قرارگاه فرماندهی برای ساماندهی 
کودکان کار و معتادان متجاهر هستیم

شــهردار مشهد با اشــاره به وضعیت آســیب های اجتماعی از جمله کودکان کار، معتادان 
متجاهر، متکدیان و... در شــهر، گفت: برای ساماندهی این آســیب ها نیازمند یک قرارگاه 

فرماندهی جهت هماهنگی بین دستگاه های متولی هستیم.
به گزارش صبح امروز، محمد رضا کلائی، بیان کرد: اقدامات و برنامه ریزی ها در خصوص 
آســیب های اجتماعی باید به صورت یک منظومه باشد چرا که نمی شود در برنامه ریزی ها 

بحث معتاد متجاهر باشد، اما کودک کار و زن آسیب دیده در آن دیده نشود.
وی اضافه کرد: از ابتدای دوره مدیریت شهری و شورای پنجم بالغ بر 20 بسته اقدام سخت 
افزاری و نرم افزاری از احداث اردوگاه نگهداری و درمان معتادان متجاهر تا ایجاد زیرساخت 

ها و نهادهای پایدار مانند تشکیل خیرین شهریار و .. انجام شده است.
کلائی با تاکید بر اینکه اکنون زمانی است که باید اقدامات انجام شده را از جمله پروژه های 
شــهر همگان، شهر دوســت دارکودک، کودکان کار و پروژه خیرین شهریار را پایدار کنیم، 
اظهارکرد: در این میان باید مصوبه شورای اسلامی شهر در خصوص تشکیل بانک اطلاعاتی 
از معتادان متجاهر، متکدیان و... را به عنوان نخ تسبیح که این اقدامات و پروژه ها را به هم 

متصل کند، ببینیم.
وی ادامه داد: برای هماهنگی بین بخشــی ما به یک قرارگاه و فرماندهی نیاز داریم که در 
آن دستگاه قضایی، سمن ها و نهادهای متولی پیگیری کننده موضوعات اجتماعی و خیرین 

حضور داشته باشند.
شهردار مشهد تصریح کرد: نقش معاونت فرهنگی و حوزه اجتماعی شهرداری مشهد در این 

میان بسیار مهم است، زیرا باید در چارچوب این قرارگاه، اقدامات را هماهنگ کند .
وی با اشاره به اینکه در موضوع کودکان کار باید حوزه اجتماعی شهرداری به شدت پای کار 
باشــد، خاطرنشان کرد: انتظار می رود این حوزه برای این کار یک الگوی جدید از همکاری 

دستگاه های مختلف ارائه دهد، که معتقدم فضا برای این کار فراهم است.
کلائی ادامــه داد: معتقدم باید ظرف چند ماه آینده در خصــوص وضعیت معتادان متجاهر، 
متکدیان و کودکان کار به نقطه امنی برسیم که برای تحقق آن به یک ساختار مستقر قابل 

کنترل و دارای پروژه، جهت رسیدن به اهداف عینی نیاز داریم.

استاندار خراسان رضوی کارش را از حاشیه 
شروع کرد

اســتاندار خراســان رضوی به همراه جمعی از مدیران شهری از برخی نقاط حاشیه شهر مشهد 
بازدید کرد. محمدصادق معتمدیان  روزگذشته به همراه فرماندار، شهردار و تعدادی از مسئولان 

از حاشیه  شهر مشهد بازدید کرد.
وی در این بازدید میدانی در جریان آخرین وضعیت ساماندهی حاشیه شهر مشهد و فعالیت های 

صورت گرفته توسط دستگاه های متولی قرار گرفت.
استاندار خراسان رضوی در این بازدید از نزدیک با تعدادی از شهروندان ساکن در این مناطق به 
گفت وگو پرداخت.گفتنی است در بازدید، استاندار خراسان رضوی در محلات بلوار حر، اسماعیل 

آباد و ساختمان حضور یافت. 
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رئیس کمیســیون توسعه و بهسازی توس گفت: طرح راهبردی توس توسط وزارت 
راه و شهرسازی ابلاغ شده ولی هنوز این طرح به شکل رسمی به شهرداری مشهد 

ارجاع نشده است.
به گزارش صبح امروز ، جلســه کمیسیون ویژه عمران و بهسازی توس مشهد روز 

گذشته با حضور شهردار در محل آرامگاه فردوسی برگزار شد.
سیدمسعود ریاضی در حاشــیه نشست کمیسیون اظهارکرد: محوریت این جلسه به 

بررسی طرح تفصیلی بافت تاریخی توس و به جریان افتادن آن اختصاص یافت.
وی با بیان اینکه طرح راهبردی توسط وزارت راه و شهرسازی ابلاغ شده ولی هنوز 
این ابلاغیه به صورت رسمی به شهرداری مشهد ارسال نشده است، گفت: در جلسه 

امروز مقرر شد پیگیری های لازم برای ابلاغ هرچه سریعتر طرح راهبردی توسط استانداری و یا وزارت راه و شهرسازی انجام 
شود تا پس از آن بتوان برنامه ریزی های لازم برای تهیه طرح تفصیلی اقدام کرد و تدابیر لازم اندیشیده شود. 

 محمــد رضاکلائی صبح امروز و در بازدیــد از منطقه توس که با حضور حمیدرضا 
موحدی زاده نایب رییس شــورای شهر و سید مسعود ریاضی رییس کمیسیون ویژه 
توســعه و آبادانی توس شورای شــهر و شهردار منطقه 12 برگزار شد، از نزدیک در 
جریان روند اقدامات انجام شده در بافت پیرامونی آرامگاه فردوسی و بولوار شاهنامه 

قرارگرفت.
به گزارش صبح امروز شــهردار مشهد، همچنین در جلســه ای که در حاشیه این 
بازدیــد با حضور مدیرکل دفتر طرح ها و مطالعات فنی و شــهری و مشــاور طرح 
تفصیلی منطقه توس برگزار شــد ضمن بررســی مطالعات انجام شده ، برنامه ها و 
پیشــنهادات ارائه شده از ســوی دفتر طرح ها و مطالعات فنی و شهری و مشاوران 

برسرعت بخشیدن به روند تدوین و تصویب طرح تفصیلی توس تاکید کرد.
وی افزود: بر این اساس باید جلسات مشترک جهت تدوین طرح تفصیلی منطقه توس به صورت مستمر و هفتگی برگزار شود.

شهرداری مشهد، در انتظار ابلاغ رسمی طرح راهبردی توس تاکید شهردار مشهد بر تسریع در روند تدوین و تصویب طرح تفصیلی توس

سرپرست شهرداری منطقه 5 مشهد اعلام کرد:

10 درصد منطقه 5 فرسوده است
شــهرها مانند یک انسان زنده پویا، فعال و 
در حال تغییرند و همان گونه که انســان با 
رشد و توســعه فکری و فیزیکی نیازهای 
متفاوتی دارد، شهرها نیز در فرآینده توسعه 
تکنولوژیکی و اقتصــادی و اجتماعی قرار 
گرفته اند، رشد و توسعه نامتوازن شهر که 
متاثر از فاکتورهای مختلف درونی و بیرونی 
است نیز بر ســرعت فرسوده شدن شهرها 
افزوده است هر چند که شرایط اققتصادی 
و فرهنگی و اجتماعی در زمان ساخت ابنیه 
نیز بر فرســودگی یا به عبارتی ناکارآمدی 

بافت های شهر تایر گذار بوده است.
یکی از بافت هایی که در مشــهد به بافت 
»حاشیه شــهر« معروف است، برخی بافت 
های محدوده شــهرداری منطقه 5 اســت 
که برخی از آن ها روســتاهایی بوده اند که 
به شــهر مشهد الحاق و یا به عبارتی دیگر 
هضم شــده اند و برخی نیز بــه دلیل دور 
بودن از مرکز شــهر و ارزان بودن زمین به 
محلی برای اقشار کم درآمد تبدیل شده و 

متاثر از درآمد پائین نیز به صورت آلونک و 
ساخت وسازهای غیر مجاز و غیر مهندسی 

ساخته شده اند.
درباره وضعیت محدوده منطقه 5 شهرداری 
مشهد سرپرست شهرداری این منطقه پنج 
گفت: شهر مشــهد در مجموع بیش از سه 
هزار و 800 هکتار بافت فرسوده دارد، یعنی 
بیش از یک میلیون از جمعیت این شهر در 
بافت ناکارآمد ساکن هستند که 10 درصد 

آنان در منطقه پنج قرار دارند.
میلاد مرادنیا در مراسم افتتاحیه خانه های 
دوام ثامن و ایمنی شهرداری مشهد، اظهار 
کرد: منطقه پنج به عنوان یک منطقه ویژه 
در حوزه بافت های فرســوده محسوب می 
شود. 35 درصد مساحت این منطقه دارای 
بافت فرسوده اســت که این میزان معادل 
68 درصــد جمعیت و برابــر 180 هزار نفر 
ساکن در این محدوده می باشد که نیازمند 

توجه ویژه مسئولان شهری است.
وی افــزود: برای این موضــوع باید برنامه 

ویژه ای وجود داشته باشد زیرا حادثه هیچ 
گاه خبر نمی کند و حادثه ازمیر ترکیه این 
موضــوع را بیش از پیش برجســته تر می 

کند.
سرپرست منطقه پنج مشهد بیان کرد: شهر 
مشــهد در مجموع بیش از سه هزار و 800 
هکتــار بافت فرســوده دارد، یعنی بیش از 
یک میلیون از جمعیت این شــهر در بافت 
ناکارآمد ســاکن هستند که 10 درصد آنان 

در منطقه پنج قرار دارند.
مرادنیا خاطرنشان کرد: امیدواریم با برنامه 
های طراحی شــده بتوانیم اقدامات موثری 
در این منطقــه انجام دهیم. منطقه پنج به 
عنوان پایلوت مدیریــت بحران در مناطق 
شهر مشــهد انتخاب شده است که در این 
راســتا اقداماتی همچون افتتاح سوله های 
بحران، تجهیز ســوله های بحران با اعتبار 
25 میلیارد ریال، ایجاد پد بالگرد و تشکیل 

تیم والیبال بانوان انجام شده است.
ایجاد اولین پد پالگرد در منطقه پنج

هم چنین رئیــس گروه پدافند غیر عامل و 
پیشگیری از بحران شــهرداری مشهد در 
این مراسم گفت: امروز با تلاش های انجام 
شــده اولین پد بالگرد در منطقه پنج ایجاد 
شد که امیدواریم مقدمه ای برای ایجاد پد 
بالگرد در پایانه مسافربری این شهر و سایر 

مناطق شهرداری مشهد باشد.
وحیــد اکلملی اظهار کرد: بــا وجود اینکه 
خوشــبختانه تا به امروز حادثــه بزرگی را 
در این شــهر تجربه نکرده ایم اما یکی از 
دغدغه هــای بنده؛ بحث امداد و نجات در 
شرایط بحرانی شهر مشهد است زیرا ما در 
دومین کلان شهر کشور زندگی می کنیم.

وی افزود: در کلان شهری مانند مشهد با 
بحران های آبشاری مواجه خواهیم بود که 
موجب انفجار، آب گرفتگی ها، فرونشست 
هــا و فروچالــه های خواهد شــد که این 
موضوع می تواند تاثیر به ســزایی در امداد 

رسانی و میزان تلفات داشته باشد.
رییس گروه پدافند غیر عامل و پیشگیری از 

بحران شهرداری مشهد بیان کرد: در کلان 
شــهری مانند مشهد و تهران حداقل زمان 
امداد رسانی از یک منطقه به منطقه دیگر 
48 ســاعت است که بســیار تکان دهنده 
اســت و مدت زمان رسیدن امداد از اطراف 
شــهر به سمت داخل هسته مرکزی، ده ها 
روز اســت و این به قیمت از دســت دادن 
فرصت ها اســت و این موضوع مطالعات 

برآورد شده است.
اکلملی خاطرنشــان کرد: امــروز با تلاش 
های انجام شده اولین پد بالگرد در منطقه 
پنج ایجاد شد که امیدواریم مقدمه ای برای 
ایجاد پد بالگرد در پایانه مســافربری شهر 
مشهد و سایر مناطق شهرداری مشهد باشد. 
همچنین امروز خانه های دوام و ایمنی در 
مناطق سیزده گانه شهرداری مشهد، افتتاح 
شد چرا که همیشــه یکی از مشکلات ما 
برای مانور و آموزش، نبود تجهیزات مورد 
نیــاز بود که امروز کلیه تجهیزات مورد نیاز 
تهیه و در خانه های دوام ثامن مستقر شد.

مدیــر کل میــراث فرهنگــی، 
گردشــگری و صنایــع دســتی 
»عملیات  گفت:  رضوی  خراسان 
مرمت و احیای رباط های تاریخی 
شریف آباد مشهد در حال اجراست 
و قــرار اســت این ربــاط ها به 
مجموعه ای گردشــگری تبدیل 

شود.«
به گــزارش صبح امروز ابوالفضل 
مکرمی فر روز گذشته در بازدید از 
عملیات مرمتی رباط های تاریخی 
نظــام الدوله و اســحاق خانی در 
روستای شریف آباد مشهد اظهار 
کرد: این دو کارونســرا از طریق  
مزایده توســط صندوق احیاء آثار 

تاریخی به بخش خصوصی واگذار شده و عملیات مرمتی از سال گذشته آغاز شده است.«او ادامه داد: » در یکصد و 
یکمین جلسه اقتصاد مقاومتی خراسان رضوی تفاهم نامه بین اوقاف و امور خیریه و میراث فرهنگی به امضا رسیده 

و دو کاروانسرای نظام الدوله و اسحاق خانی به بخش خصوصی واگذار شده است.«
 مکرمی فر درباره افدامات مرمتی در این اثر تاریخی اظهار کرد: »عملیات مرمتی در این دو کاروانسرا شامل مرمت 
موضعی بدنه، آواربرداری و ســاماندهی محوطه، بام ســازی، لایه برداری سطحی از جداره های داخلی و بیرونی 
اســت.« او با بیان این که کاروانسرای »اسحاق خانی« به شماره 6355 در فهرست آثار ملی ایران به ثبت رسیده 
است، افزود: »ساختار معماری این کارونسرای دو قسمتی، شامل حیاط بزرگ با کاربری چاپارخانه و فضا سرپوشیده 
زمســتانی است.«مکرمی فر ادامه داد: »فضای داخلی بنا مشــتمل بر 16 ستون آجری و 20 ایوانچه با گنبدهای 
عرقچین با کاربری محل نشیمن خرکچی ها، سکوی میانی آن نیز به عنوان بارانداز کاروانیان و غرفه های پیرامون 

پیامون چاپارخانه است.«
او گفت: براســاس متن کتیبه سردر ایوان ورودی این کاروانسرا در سال 1221 هجری قمری توسط اسحاق خان 
قرائی با مصالح ساختمانی رباطی از دوره صفویه بنیان گذاشته شده است و در سال 1224 نیز با انضمام حمام متصل 
به آن برای زائران امام هشتم مهیا شده است.«مکرمی فر افزود: »هم چنین کاروانسرای نظام الدوله مربوط به دوره 
قاجاریه در روستای شریف آباد قرار دارد که عملیات مرمتی برای این مجموعه نیز آغاز شده است.«مدیر کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی ادامه داد: ساختار معماری این کاروانسرا با پلان مستطیل شکل 
دو ایوانی مشتمل بر چهار برج مدور در گوشه ها و دو نیم برج استوانه ای در میان دو ضلع جانبی، فضای هشتی 
ورودی، 22 غرفه با حجره های انتهایی غرفه ها، پیرامون حیاط مرکزی، دو فضای هشت ضلعی با کاربری خاص 
و در ضلع جنوبی فضای اصطبل دیده می شود.او درباره تاریخچه این اثر نیز گفت: بنا بر اسناد مکتوب این کارونسرا 
توسط »حسین خان نظام الدوله« والی خراسان در سال های 128٩تا 12٩2 قمری ساخته شده است.«مکرمی فر 
هم چنین در این بازدید بر حفظ مجموعه آثار پیرامونی رباط ها با تاکید ثبت و حریم اثار موجود از جمله حمام، قلعه، 
کاروانسرا، رباط  و بافت روستا  و نیز تثبیت چشمه و قنات و مسیر ان به داخل کشتزارها به عنوان فضای فرح بخش 
برای گردشگران مورد تاکید قرار گرفت.مدیر کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان رضوی گفت: 
مجموعه رباط و کاروانسرا اسحاق خانی و نظام الدوله در روستای شریف اباد  که در مسیر جاده ابریشم قرار دارد، 
همواره مورد توجه گردشگران داخلی و خارجی بوده است و در دوره قاجار نیز از مهم ترین اطراق گاه های ناصرالدین 

شاه  بوده است.شریف  آباد واقع در محدوده شهر مُلک آباد ، در 35 کیلومتری مشهد قرار دارد.

مشـهد   10 منطقـه  شـهردار 
 70 فیزیکـی  پیشـرفت  از 
درصـدی فاز یـک و دو پروژه 
سـاماندهی  مجتمـع  احـداث 
مزاحـم  و  آلاینـده  مشـاغل 
آسـکوپارس در بزرگراه آزادی 

خبـرداد.
به گـزارش صبح امـروز احمد 
مرکـز  در  حضـور  بـا  حافـظ 
137، بـا بیـان ایـن مطلـب، 
اظهار کـرد: برای سـاماندهی 
مزاحـم  و  آلاینـده  مشـاغل 
مجتمـع  احـداث  خودرویـی، 
منطقـه  ایـن  در  آسـکوپارس 
آغـاز شـده اسـت کـه تاکنون 
فاز اول و دوم آن با پیشـرفت 

بیـش از 70 درصـدی مواجـه بـوده و مقـرر شـده تا اردیبهشـت سـال آینده بـه بهره برداری برسـد.
وی افـزود: یکـی از بزرگتریـن پـروژه هـای جمـع آوری آب هـای سـطحی ایـن منطقـه و سـطح 
شـهر مشـهد، پـروژه کال زرکش اسـت که از سـیلاب هـای فصلی و آبگرفتگی روسـتاهای مسـیر 
جلوگیـری مـی کنـد، این پـروژه در حدفاصل بزرگـراه آزادی تا بولوار توس، پیشـرفت خوبی داشـته 
و مسـیر آب در ایـن محـدوده بـاز و علاوه بـر انجام حدود 300 متـر دیواره سـازی کال، حدود 600 

متـر هم کف سـازی انجام شـده اسـت.
شـهردار منطقـه 10 مشـهد در خصـوص برنامـه هـای خـود بـرای بهبود سـیما و منظر شـهری در 
ورودی شـهر مشـهد از سـمت بزرگـراه آزادی، تاکید کـرد: کار در این بخش، بین دسـتگاهی بوده و 
نیازمنـد مشـارکت دسـتگاه هـای مختلفی اسـت، بخشـی از کار بر عهـده اداره راه اسـت، اما احداث 
کنـدراه آزادی 133 تـا آزادراه 137 در حـوزه مسـئولیتی شـهرداری، بـود کـه با انجـام تملکات مورد 

نیـاز، اجرایـی شـده و فضای سـبز این محدوده نیز در دسـت اجراسـت.
حافـظ ادامـه داد: بـه زودی پـروژه کنـدراه حدفاصل الکترواسـتیل تا شـهد ایران نیز بـه صورت یک 
بسـته کامـل شـامل فضـای سـبز و کانال جمـع آوری آب های سـطحی نیـز انجام می شـود تا هم 

زیباسـازی بزرگراه محقق شـده و هم شـاهد آبگرفتگی در بزرگراه نباشـیم.
وی بـا اشـاره بـه اجرای فضای سـبز حاشـیه بزرگراه امـام علـی )ع(، تصریح کـرد: حدفاصل میدان 
قائـم تـا ابتـدای حجـاب نیـز در حاشـیه ایـن بزرگـراه با اختصـاص اعتبـار بیـش از هشـت میلیارد 

تومانـی، تبدیـل بـه پـارک خطـی خواهد شـد که در حـال انجـام تملکات مـورد نیاز هسـتیم.
شـهردار منطقـه 10 مشـهد گفت: حدفاصـل حجاب 75 تا شـریعتی 64 به پیاده راه تبدیل می شـود 
کـه طراحـی آن انجـام شـده و بـه زودی عملیـات اجرایـی آن آغاز خواهد شـد. این پـروژه به طول 
بیـش از دو کیلومتـر کـه حدود 40 میلیارد تومان اعتبار خواهد داشـت، شـامل پیاده روسـازی، ایجاد 
فضـای سـبز، بازپیرایـی بوسـتان نیلوفر آبی و بوسـتان خانـواده و همچنین احداث بوسـتان جدید در 
محـل مـوج هـای آبی در بولوار اندیشـه اسـت، بر مبنای درخواسـت هـای مردمـی 137 و تاکیدات 

مدیریـت شـهری بر انسـان محور بـودن امور، در دسـتور کار قرار گرفته اسـت.
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FIFA سرنوشت مدافع الریان در دست پرسپولیس و 

فروپاشی کاخ رویای شجاع
باشگاه پرســپولیس موضع رسمی خود در 
قبال جدایی شــجاع خلیــل زاده را اعلام 
کــرده و مدعی شــده راضی بــه صدور 
 ITC رضایتنامه مدافع ســابق خود نیست و

وی را صادر نخواهد کرد.
به گزارش »ورزش ســه«، تابســتان لیگ 
شــانزدهم بود که پرســپولیس با باشگاه 
ریزه اسپور به مشکل برخورد و بازگرداندن 
مهدی طارمی از ترکیه به دردسری بزرگ 
برای آنها تبدیل شد. ثبت قرارداد طارمی با 
ریزه اســپور ترکیه و در ادامه بازگشت وی 
به پرســپولیس باعث شــد تا پرسپولیس و 
مهدی طارمــی با جرایم و محرومیت هایی 

مواجه شوند.
اکنون این داستان به شکلی دیگر برای این 
باشــگاه در حال تکرار است. شجاع خلیل 

زاده که فصل گذشــته و در زمان مدیریت 
ایرج عرب قــراردادش را با این باشــگاه 
تمدیــد کرده بود، به واســطه بندی که در 
آن همــکاری برای فصل جدید را منوط به 
شروط مالی و توافق در این زمینه می کرد، 
قراردادش را به صورت یکطرفه فسخ کرد.

باشگاه پرســپولیس اما اکنون مدعی است 
که توافــق جدیدی با این بازیکن داشــته 
که او را از عقد قرارداد با باشــگاه جدیدش  
)الریــان قطر( منع می کنــد. در این زمینه 
خلیــل زاده که از چندی پیــش با پیراهن 
شــماره 3 الریان رســما در این باشــگاه 
رونمایی شــد، با اعلام باشگاه پرسپولیس 
به صورت غیرقانونی در قطر حضور دارد و 
مراحل قانونی اقدام در این زمینه از ســوی 

پرسپولیس دنبال خواهد شد.

امیرعلی حسینی، معاون حقوقی و بین الملل 
باشگاه پرسپولیس در آخرین صحبت هایش 
ITC در این زمینه مدعی شــد: صادر شدن
هم به مدیریت باشگاه مربوط است. احتمالا 
مدیر باشــگاه می خواهد طرح دعوی کند و 
به احتمال زیاد باشگاه با درخواست باشگاه 
قطری مخالفت می کند. وقتی اختلافی بین 
باشــگاه و بازیکن هست، اینطور نیست که 
بازیکن دیگر نتواند بــازی کند. احتمالا از 
ITC موقت استفاده خواهد شد و او می تواند 
بــازی کند. با این حــال وقتی ما مخالفت 
خود را اعلام می کنیم، پرونده ای در فیفا باز 
می شود و باید مستندات خود را ارائه کنیم.

حامد مومنی، کارشــناس بخش بین الملل 
و مســوول تی ام اس فدراسیون فوتبال در 
توضیح این مورد و اختلاف نظری که بین 

باشگاه پرســپولیس و الریان شکل گرفته 
اینطور توضیح می دهد: درخواســت ITC از 
سوی باشگاه را باید باشگاه مبدا حداکثر بعد 
از هفت روز پاســخ دهد. اگر طی این مدت 
پاسخی داده نشود، ظرف 14 روز به صورت 

اتوماتیک این مجوز صادر می شود.

وی ادامه داد: در ایــن فرصت هفت روزه 
باید این مجوز صادر یا رد شود و مسوولیت 
رد کردن درخواست با باشگاه مبدا )در اینجا 
باشــگاه پرســپولیس( خواهد بود. در حال 
حاضر درخواســت الریان رسیده اما باشگاه 
پرسپولیس هنوز پاسخی به آن نداده است. 
اگر باشگاه پرســپولیس به دنبال ریجکت 
ITC باشــد، پرونده در فیفا باز خواهد شد 
و در آن بایــد ادله خود در این خصوص را 

توضیح دهد و قانع کند.
مومنی با اشــاره به اینکه ممکن است طی 
زمان بررســی پرونده، بازیکن برای باشگاه 
مقصد و جدیــد خود به بازی بپردازد گفت: 
اصل فیفا همواره بر این اســت که جلوی 
بازی کردن بازیکن نباید گرفته شود. بر این 
اساس ITC موقت تا زمان اعلام رای فیفا و 
کمیته انضباطی صادر خواهد شد تا بازیکن 
بــرای تیم خود به بازی بپــردازد. طی این 
مدت باشگاه خواهان یک سال نیز فرصت 
خواهد داشت تا اعتراض خود را اعلام کند. 
بــا این حال در اینگونه پرونده ها چون پای 
بازی کردن بازیکن قــرار دارد، فیفا خیلی 
زود به پرونده رسیدگی می کند و در صورت 
درخواست باشگاه پرســپولیس این پرونده 

بررسی و خیلی زود اعلام خواهد شد.

زکی پور در آستانه جدایی از استقلال
مدافع تیم فوتبال استقلال در آستانه جدایی از جمع آبی پوشان پایتخت قرار گرفته است.

به گزارش ایسنا و به نقل از باشگاه استقلال،  میلاد زکی پور مدافع هافبک چپ پای استقلال 
با نامه محمود فکری در اختیار باشگاه قراره گرفته و می تواند تیم جدید خود را معرفی کند و 

از جمع آبی های پایتخت جدا شود.

انصاری فرد بهترین لژیونر هفته آسیا
کریم انصاری فرد از دید کاربران سایت AFC به عنوان بهترین لژیونر هفته آسیا شناخته شد.

به گزارش ایســنا، سایت AFC در یک نظرسنجی بهترین لژیونر هفته لیگ قهرمانان آسیا را 
معرفی کرد که در این نظرسنجی با انتخاب کاربران این سایت کریم انصاری فرد با اختصاص 

33 درصد از آراء عنوان بهترین لژیونر آسیایی هفته را از آن خود کرد.
در این نظر ســنجی اللهیار صیادمنش و ســعید عزت اللهی نیز حضور داشتند که در رده های 

سوم و چهارم بهترین لژیونرهای هفته آسیا قرار گرفتند.

شریفی به پرسپولیس پیوست
هافبک فصل گذشته سایپا به پرسپولیس پیوست.

به گزارش ایسنا، محمد شریفی با حضور در باشگاه پرسپولیس و توافق با مدیران این باشگاه 
به جمع شاگردان یحیی گل محمدی اضافه شد.

شــریفی 20 ساله اســت و فصل گذشته در سایپا حضور داشت. او ســابقه بازی در استقلال 
خوزستان را در کارنامه دارد.

احتمال خروج آل کثیر از فهرست پرسپولیس
مهاجم تازه وارد پرسپولیس در آستانه خروج از لیست بازیکنان این تیم قرار دارد.

به گزارش مهر، شــادی پس از گل عیسی آل کثیر مقابل پاختاکور ازبکستان در یک چهارم 
نهایی لیگ قهرمانان آســیا باعث شد تا کمیته انضباطی کنفدراسیون فوتبال آسیا تصمیم به 
محرومیت 6 ماهه او از حضور در مســابقات و جریمه 10 هزار دلاری مهاجم سرخپوشــان 

بگیرد.
محرومیتــی که مانع از حضور مهاجــم گلزن و تازه وارد پرســپولیس در رقابت های فوتبال 
باشگاهی ایران نیز می شــود تا پرسپولیسی ها را مجبور به ارسال لایحه دفاعی خود در قبال 

این محرومیت به کمیته استیناف AFC کند.
با این حال احتمال اینکه کمیته اســتیناف AFC رای محرومیت صادر شــده از سوی کمیته 
انضباطی را لغو کند اندک اســت تا کادر فنی این تیم امیدی نسبت به استفاده از آل کثیر در 

نیم فصل اول رقابت های لیگ برتر نداشته باشد.
از این رو احتمال دارد گل محمدی اســم آل کثیر را از لیست بازیکنان این تیم در نیم فصل 
اول خارج کند تا بازیکن دیگری را جایگزین او کند. ســرمربی پرسپولیس منتظر قطعی شدن 

محرومیت آل کثیر است تا تصمیم خود را در قبال این بازیکن اجرایی کند.

۸ کرونایی در یک تیم لیگ برتری بسکتبال
8 عضو یک تیم لیگ برتری بسکتبال به کرونا مبتلا شدند.

به گزارش فارس، در آســتانه آغاز فصل جدید لیگ برتر بســکتبال، 6 بازیکن و 2 عضو کادر 
فنی تیم بسکتبال اکسون تهران تست کرونایشان مثبت شد و به قرنطینه رفتند.
این بازیکنان پنجشنبه تست داده بودند و امروز مشخص شد که مبتلا شده اند.

لیگ برتر بسکتبال قرار است از 15 آبان به صورت متمرکز در تهران برگزار شود.

 واکنش معاون باشگاه سایپا
 به نارضایتی بازیکنان

معاون ورزشــی باشگاه سایپا می گوید طی روزهای آینده بخشی از مطالبات بازیکنان این تیم 
پرداخت می شود.

محمد رحیمی در گفت و گو با خبرنگار »ورزش ســه« درباره مســائلی که پیرامون پرداخت 
نشدن مطالبات بازیکنان سایپا مطرح شده بیان کرد: باشگاه سایپا امسال یکی از ارزان ترین 
تیم های لیگ برتر اســت. ما با هزینه های بســیار مناسب تیم را بسته ایم و این اطمینان را 
می دهــم که بالاتر از 17، 18 میلیارد خرج نکردیم. به جرات می گویم که ســایپا جزو 3 تیم 

ارزان لیگ بیستم است و با این شرایط نفرات خوبی را جذب کردیم.
وی ادامه داد: شک نکنید طی روزهای آینده قسط اول مطالبات به بازیکنان پرداخت می شود. 
من از شــما سوالی دارم و آن این است که مگر چند تیم در این مقطع به بازیکنان شان پول 
داده اند. به غیر دو ســه تیم خاص هیچ تیم دیگری به بازیکنانش پرداختی نشده اما ما سعی 
کردیم که مشکلات را مرتفع سازیم و طی روزهای آینده نیز بخشی از قراردادهای بازیکنان 

را پرداخت می کنیم.
معاون ورزشــی باشگاه سایپا درباره اینکه گفته می شــود برخلاف وعده های داده شده برای 
بازیکنان شهرســتانی خانه ای تهیه نشده، گفت: قرار ما این بوده که مبلغی را به عنوان ودیعه 
مســکن به بازیکنان شهرســتانی و جدید خود بدهیم که هنوز منابع مالی این موضوع تامین 
نشــده اســت. با این وجود برای بازیکنانی که مشکل مسکن داشتند هتل آپارتمان گرفتیم و 
آنها در سوییت اقامت دارند. کدام باشگاه چنین کاری را برای بازیکنانش می کند؟ با این حال 

در تلاش هستیم این مساله را نیز حل کنیم.
رحیمی در پایان افزود: شــک نکنید به زودی با تامین منابع مالی همه مســائل حل می شود. 
متاسفانه برخی دوستان شیطنت می کنند ولی ما اجازه نمی دهیم خدشه ای به تیم وارد شود و 

انشاالله با قدرت وارد مسابقات لیگ برتر می شویم و کارمان را جلو می بریم.

مفقودی
 بــرگ ســبز خــودرو سواریسیســتم تیبــا تیــپ 231 مــدل 13٩0 به شــماره پلاک

 S581008٩002٩60 36 ایران 267 ن 43  به شــماره موتور 8003456 و شماره شاسی 
مربوط به سید محمد حسینی حصاری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ سبز خودرو سواری سایپا تیپ 131SE مدل 13٩6 به شماره پلاک 42 ایران 32٩ م 34  
به شــماره موتور M13/6003120 و شماره شاسی NAS411100H10628٩8 مربوط به 

ابراهیم حیدری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز خودرو سواری پژو پارس مدل 13٩2 به شماره پلاک 32 ایران 718 ه 84  به 
شــماره موتور 164B027046٩ شماره شاســی 022585 به نام محمود رحیمی نیا مفقود 

گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ سبز خودرو سواری سایپا تیپ 131SE مدل 13٩5 به شماره پلاک 36 ایران 158 ن 41  
به شــماره موتور M13/5762073 و شماره شاسی NAS411100G3626434 مربوط به 

تقدیس فتاح حصاری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

 حرف های ستاره استقلال قبل از سفر به قطر

واکنش علی کریمی به پیشنهاد 20 میلیارد تومانی

مدیرعامل جدید باشگاه پرسپولیس

سمیعی: امیدوارم با قهرمانی پرسپولیس جشن ملی برگزار کنیم

هافبک فصل گذشــته اســتقلال درباره تصمیم اش مبنی بر 
جدایی و رفتن به القطر توضیحاتی ارائه داد.

به گزارش »ورزش ســه« از فرودگاه امــام خمینی)ره(، علی 
کریمی در آخرین صحبت های خود قبل از ترک ایران و سفر به 
قطر اظهار کرد: پس از دو فصل که در خدمت استقلال بزرگ 
و هوادارانش بودم، تصمیم گرفتم وارد مرحله جدیدی در زندگی 
فوتبالی ام شــوم و به تیم قطر اس. ســی بروم. امیدوار هستم 
در این باشــگاه هم نمایش خوبی داشته باشم و توانایی هایم 

را نشان دهم.
او ادامه داد: واقعیت این است که تصمیم خیلی سختی بود که از 
استقلال دل بکنی و جدا شوی و خیلی درباره آن فکر کردم، اما 
به نظرم دوره فوتبالی ای که ما می توانیم بازی کنیم، شاید خیلی 
نباشــد. دوست داشــتم تجربه جدیدی را در زندگی فوتبالی ام 
داشته باشم. فقط می توانم بگویم برای خودم این تصمیم خیلی 
سخت بود که از استقلال جدا شوم و امیدوار هستم روزی دوباره 

در خدمت این باشگاه بزرگ باشم.
هافبک فصل گذشته استقلال در خصوص اینکه گفته می شد 
با عبدیان قرارداد داخلی بسته و از او چک گرفته است، عنوان 
کــرد: طی یکی، دو هفته اخیر مذاکرات رســمی با من انجام 
گرفت، وگرنه قبل از آن هیچ مذاکره رسمی با استقلال نداشتم. 
پیش از پایان مسابقات لیگ قهرمانان، قراردادم تمام شده بود 
ولی بخاطر تیــم، بچه ها و هواداران آن بازی ها را کاملا آزاد و 
بدون قرارداد ثبت شده بازی کردم. هفته گذشته مذاکره رسمی 
با من انجام شــد که نیاز به زمان داشــت ولی چک یا پول از 
کسی تحویل نگرفتم.کریمی اضافه کرد: این جدایی شاید برای 
هر دو طرف ســخت باشد ولی من خیلی دوست داشتم تجربه 
جدیدی را در فوتبالم به دســت بیاورم و از پایان فصل تصمیم 
گرفتــم این اتفاق بیفتد؛ تا پیــش از آن، این اتفاق نیفتاد ولی 
حالا این کار انجام شــد و عازم قطر هســتم تا به تیم جدیدم 
بروم. امیدوار هستم روزی دوباره پیراهن آبی استقلال را بپوشم. 
امیدوار هستم نماینده خوبی برای فوتبال ایران باشم و شانس 
پوشیدن لباس آبی را به دست آورم و لیاقت آن را داشته باشم.

او درباره دو ســال حضور در اســتقلال و کار کردن با مربیان 
همچون شفر، استراماچونی و فرهاد مجیدی اظهار کرد: طی دو 
فصل اخیر کمترین حق ما کسب یک یا دو جام بود. در فصل 

گذشته شروع خوبی داشتیم و آن را ادامه دادیم ولی مسائلی که 
می دانید، پیش آمد و در لیگ برتر نتوانستیم چندان موفق شویم 
و دوم شدیم. در جام حذفی نیز دو، سه حریف خوب را بردیم و 

به فینال رسیدیم و می توانستیم جام بگیریم، اما نشد.
ایــن هافبک ملی پوش تاکید کرد: ســال قبل هــم در زمان 
حضور آقای شفر اگر در 6 هفته پایانی امتیازات لازم را کسب 
می کردیم و از دست نمی دادیم، شانس قهرمانی داشتیم ولی در 

مجموع شرایط بدی از نظر فوتبالی تجربه نکردیم.
کریمی یادآور شد: یک سری مسائل و حواشی اطراف تیم بود 
که نیروی بازیکنان و کل مجموعه استقلال را می گرفت تا این 
موفقیت ها حاصل نشود. خیلی بهتر می شد مشکلات دو فصل 
اخیر استقلال را مدیریت کرد. در مشکلات تمام مجموعه باید 
کمک کنند و همکاری بین مدیریت، مربیان و بازیکنان وجود 

داشته باشد ولی همکاری لازم در حد قهرمانی در تیم نبود.
او اضافه کرد: در لیگ قهرمانان آســیا از گــروه بالا آمدیم و 
دو تیــم ایرانی دیگر بالا نیامدند. از نظر پتانســیل تیمی، ما و 
پرسپولیس و همچنین پاختاکور شانس زیادی برای فینالیست 
شدن در آسیا داشتیم ولی جزئیاتی که در باشگاه دیگر رعایت 
می شد، موجب صعودشان به فینال آسیا شد و استقلال نتوانست 

به این مهم برسد.
او با بیــان اینکه قطعا بحث مدیریت در کار اســتقلال تاثیر 
گذاشت، ابراز کرد: پس از فینال جام حذفی استقلال یک هفته 
تعطیل شــده بود و یک ســری از بازیکنان قرارداد نداشتند و 

مباحثی برای انتخاب سرمربی تیم پیش آمد.
هافبک ســابق استقلال یادآور شــد: در سطح ابتدایی نسبت 
به باشــگاه، تیم و بازی های آســیایی نگاه می شد. آن کسانی 
که بودند، اصلا باور نداشــتند که این تیم می تواند فینالیست 
آسیا شود و به مراحل بالاتر برود. آنها مثل افرادی بودند که از 
دانش آموز در شب امتحان انتظارات زیادی دارند. توقع داشتند 
در زمان گرم کردن بازیکنان، برنده شویم ولی موفقیت نیاز به 
برنامه ریزی و زمینه سازی دارد که متاسفانه کوچک ترین چیزی 
در دو فصل اخیر در استقلال پیرامون این مسائل ندیدم و اگر 
ساختار باشگاه درست نشود، در سال های آینده نیز فکر نمی کنم 
نتیجه خوبی بگیرد ولی امســال می بینم بچه ها در تیم ماندند، 
دور هم هســتند، بازیکنان یکدیگر را می شناسند و کادر فنی 
خوبی بالای سر آنهاست؛ امیدوار هستم با بازی های خوب دل 

هواداران را شاد کنند و قهرمان شوند.
کریمی در خصوص پیشنهاد سپاهان و احتمال پیوستن اش به 

ایــن تیم بخاطر حضور محرم نویدکیا که از همبازیان ســابق 
او بود، عنوان کرد: محرم نویدکیا یکی از بازیکنانی اســت که 
روی کار من تاثیر زیادی داشت چون وقتی در سن رشد بودم، 
همواره بازی های تاثیرگذارش را در سپاهان به یاد دارم. اواخر 
فوتبالش نیز هم بازی بودیم، کاپیتانی تیم را برعهده داشــت و 

خیلی مسائل را از او یاد گرفتم.
او تصریح کرد: با آقا محرم و باشــگاه سپاهان صحبت کردم. 
با آقایان ســاکت و نویدکیا که همواره به من لطف داشــتند، 

مذاکراتی انجام دادم ولی خیلی جدی نشد.
هافبک سابق استقلال درباره پیشنهاد 20 میلیاردی اش به این 
تیم و همچنین سپاهان گفت: در یک هفته گذشته مذاکراتی 
را با استقلال داشتم و با سپاهان هم صحبت کردم که البته به 

بحث رقم قرارداد کشیده نشد.
کریمی در خصوص اینکه هواداران اســتقلال معتقد بودند که 
او می توانست زودتر جدا شــود تا جانشین مناسبی پیدا کنند، 
اظهار کرد: واقعیت این است که فوتبال ما یک سری استعداد 
دارد که آنها امکانات و ســازماندهی خوبی از سوی باشگاه ها 
ندارند و از سوی دیگر، بحث دستمزد به موقع گرفتن در ایران 

اتفاق نمی افتد.
او تاکید کرد: ما در کشوری هستیم که در بین تیم های آسیایی 
یک آپشــن بیشــتر نداریم و آن هم قطر اســت؛ در گذشته 
باشگاه های اماراتی و حوزه خلیج فارس هم می توانستند بازیکن 
ایرانی بگیرند ولی الان فقط کشور قطر هست. در شرایط کرونا 
نیز بازی در اروپا سخت تر شــده ولی قطر مباحث جداگانه ای 

دارد.
هافبک فصل گذشــته اســتقلال با اشــاره به حضور پُرتعداد 
بازیکنان ایرانی در فوتبال قطر ابراز کرد: همه بچه ها در سالیان 
اخیر در تیم ملی و باشــگاه های خود و همچنین فوتبال قطر 
نمایش خوبی داشــتند و توانستند نظر مثبت مدیران تیم های 

این کشور را برای جذب بازیکنان ایرانی را به خود جلب کنند.
کریمی پیرامون اینکه برنامه ای برای رفتن به فوتبال اروپا دارد، 
گفت: فعلا در کوتاه مدت می خواهــم در تیم جدیدم نمایش 
خوبی داشته باشــم و به آن باشگاه کمک کنم. باید ببینیم در 
آینده چه اتفاقی می افُتد. امیدوار هستم به تیم های بهتر و بالاتر 

بروم.

مدیرعامل جدید باشگاه پرسپولیس گفت: امیدوارم در اولین 
برنامه کوتاه مدت شرایط را برای قهرمانی پرسپولیس در آسیا 
فراهم کنیم.به گزارش فارس، جعفر ســمیعی بعد از مراسم 
معارفه اش به عنوان مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس در جمع 
خبرنگاران اظهار داشــت: در ابتــدا از اعضای هیات مدیره 
باشــگاه تشــکر می کنم که به من اعتماد کردند، ان شاالله 
با تمام توان با همیاری پیشکســوتان و هــواداران  در این 

عرصه عمل کنم.
وی افزود:چنــد روز پیش برنامه هایم را به صورت رســمی 
اعلام کردم، امیدوارم در کوتاهترین مدت شــرایط را برای 
قهرمانی پرســپولیس در کوتاه مدت فراهم کنیم، این مهم 
هم بدون حمایت و همراهی هوادار، کادر فنی، بازیکنان و ... 
پیش نخواهد آمد. امیدوارم 2٩ آذرماه یک جشــن ملی را در 

ایران با قهرمانی پرسپولیس برگزار کنیم.
مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس  در پاسخ به این سوال که آیا 

از روز گذشته تا امروز صحبتی با کادر فنی تیم داشته یا خیر 
عنوان کرد: با کادر فنی تیم صحبت کرده ایم ولی قطعا آنها 
زحمت کشــدند و با کمبودها و شرایط سخت تیم را قهرمان 
کرده و به فینال لیگ قهرمانان آسیا رسانده اند. بدون شک 
از آنها حمایت خواهد شد ضمن آنکه پرسپولیس بازیکنان با 

غیرتی دارد که از تمام توان آنها استفاده خواهد شد.
وی با اشاره به مشکلات پرسپولیس گفت: بزرگترین مشکل 
باشگاه مســائل اقتصادی اســت. در این زمینه یک کمیته 
اقتصادی تشــکیل خواهد شــد ضمن آنکه در مورد حضور 
باشگاه در بورس نیز برنامه ریزی شده و قطعا اقدامات حضور 
در بازار ســرمایه انجام خواهد شد.ســمیعی در پاسخ به این 
ســوال که باشگاه چقدر بدهی دارد عنوان کرد:  اجازه بدهید 
در این زمینه فعلا صحبت نکنم و بیشــتر روی مسائل دقیق 
شــوم تا بعد در این مورد توضیح بدهم.مدیرعامل باشــگاه 
پرســپولیس در خصوص اینکه خیلی ها به انتخاب وی بابت 

اینکه ورزشــی نیســت انتقاد می کنند و آیا می تواند با این 
فشار انتقادات موفق شود گفت: ما تمام تلاشمان را می کنیم 
که موفق شویم.وی در خصوص مطالبات رادوشوویچ تصریح 
کرد: در خصوص مطالبات بازیکنان  بقیه افراد نیاز به بررسی 
بیشتر دارم و باید در جریان ریز امروز قرار بگیرم.سمیعی در 
پاسخ به ســوال خبرنگار فارس مبنی بر اینکه آیا در باشگاه 
تغییراتی بابت معاونت ها و مسائل دیگر صورت می گیرد یا 

خیر گفت: فعلا تصمیمی در این باره ندارم.
مدیرعامل باشــگاه پرسپولیس در خصوص اینکه آیا از مدیر 
کل حراســت وزارت ورزش و جوانان اســتعفا کرده است یا 
خیر افزود: طبیعتا  طبق قانون نمی توانم مدیر کل حراســت 
وزارت ورزش و جوانان باشم.وی در خصوص وظایف ابراهیم 
شکوری در پرسپولیس گفت: شکوری معاونت اجرایی باشگاه 
خواهد بود و قطعا از تمام ظرفیت های او اســتفاده خواهیم 

کرد. مطمئنا او کمک های زیادی به بنده خواهد کرد.

سمیعی در خصوص اینکه وضعیت کارگزار باشگاه چه خواهد 
شــد عنوان کرد: همکاری باشــگاه با کارگزار ادامه خواهد 
داشــت. ما با آنها قرارداد داریم و از آنها حمایت می کنیم و 
ان شــاالله آنها هم از تیم حمایت خواهند کرد تا به روزهای 
خوبی برسیم.مدیرعامل باشگاه پرسپولیس در خصوص اینکه 
آیا قرار اســت به عنوان یکی از اعضای هیات مدیره فعالیت 
کند یا خیر گفت: این به تشــخیص دوستان است. اگر مفید 
به فایده باشــیم ان شــاالله عضو هیات مدیره هم خواهیم 
شــد.وی در خصوص اینکه  تکیلف ســخنگوی باشگاه چه 
می شود گفت: شاید به خاطر ارتباط زیربنایی نتوانم خیلی به 
صورت مستقیم با شما در ارتباط باشم و رسانه ها را ببینم اما 
ســخنگو با شما در ارتباط خواهد بود و انتقاد و سوالات شما 
را پاسخ خواهد داد.ســمیعی در خصوص اینکه آیا شکوری 
سخنگوی باشگاه پرســپولیس می شود گفت: در این زمینه 

تصمیم خواهیم کرد.
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پر شدن ظرفیت سالن تطهیر بهشت زهرا شایعه است
 مدیرعامل ســازمان بهشت زهرا به اخباری مبنی بر پر شدن سالن 
تطهیر این سازمان واکنش نشان داد و گفت: اخبار منتشره در فضای 
مجازی به هیچ وجه صحت ندارد، اما دقت داشته باشید که سازمان 
بهشت زهرا )س( هشــت ماه و اندی است که در بحران قرار دارد. 
سعید خال در مورد انتشار اخباری مبنی بر پر شدن ظرفیت پذیرش 
ســالن تطهیر سازمان بهشــت زهرا )س(،  گفت: اخبار منتشره در 
فضای مجازی به هیچ وجه صحت ندارد، اما دقت داشــته باشید که 
سازمان بهشت زهرا )س( هشت ماه و اندی است که در بحران قرار 
دارد و 250 روز اســت که همکاران ما از اوایل صبح و حتی خارج از 
ساعات اداری کار می کنند و مشکلی در این زمینه نداریم. وی با بیان 
اینکه از شهروندان می خواهیم به جای توجه به شایعات، پروتکل های 
بهداشــتی را رعایت کنند، گفت: مدیریت شهری همه تمهیدات را 

به کار گرفته، کاش مردم داغدار بتوانند پروتکل ها را رعایت کنند.

پزشکیان: کسانی که قدرت دارند، نمی گذارند لوایح پولشویی 
تصویب شود

 پزشکیان در پاســخ به اینکه با وجود تصویب مجلس دهم و اراده 
دولت چرا دو لایحه پالرمو و CFT به نتیجه نهایی نرســید؟ گفت: 
به نظر می رسد برخی که اطلاعات دارند و آن اطلاعات را ما نداریم 
یا نظرات و تفکرات خاصی دارند با این مســئله مخالف اند و، چون 
قدرت اصلی دست آن هاســت طبیعتاً این لوایح تصویب نمی شود. 
عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس یادآور شد: همین که نرخ 
دلار مرتب افزایش پیدا می کنــد و وضعیت معاملات ایران به این 
روز افتاده است، ریشــه در عدم تصویب این لوایح دارد. گرفتاری در 
این راســتا از گذشته تا امروز بوده و هســت و معنی ندارد بگوییم 
در آینده بیشــتر می شود. بایســت این لوایح تا پیش از این تصویب 
می شد که شاهد این همه گرفتاری ها نمی بودیم. پزشکیان در پایان 
خاطرنشــان کرد: در مجلس دهم و با اراده ای که وجود داشــت دو 
لایحه پالرمو و CFT تصویب شد، ولی نگاه صدا و سیما و برخی افراد 
قدرتمند و تصمیم گیر که FATF را قبول نداشــتند باعث شد جلوی 
کار گرفته شــود. اکنون تفکری که نگذاشت آن دو لایحه تصویب 
شود در بسیاری از نمایندگان کنونی مجلس وجود دارد و بعید می دانم 

ضرورت تصویب این لوایح در مجلس یازدهم حس شود.
 

غرضی: چپ نمی تواند دولت نگه دارد و راست نمی تواند ملت 
نگه دارد

 محمد غرضی: مردم همیشه در انتخابات ریاست جمهوری به وظیفه 
ملی خود عمل کرده است، زیرا مردم می دانند که اگر شرکت نکنند 
زبان و تیغ دشــمن تیزتر می شــود؛ به همین دلیل همیشه و در هر 
انتخابات ریاست جمهوری شاهد حضور گسترده مردم بوده ایم. حالا 
اینکه در پی انتخابات گروه هایی بر دولت مســلط شده اند که حقوق 
عامه را رعایت نکردند و پیگیر حل مشــکلات مردم نبوده اند بحث 

دیگری اســت. برای مردم بیش از آنکه این دولت یا آن دولت مهم 
باشد، حفظ کشــور مهم است و برای تحقق همین امر هم در سال 
1400 شــاهد یک انتخابات حداکثری خواهیم بود«. غرضی درباره 
نوع عملکرد دو جناح اصولگــرا و اصلاح طلب در دولت های بعد از 
انقلاب اظهار کرد: »من در گذشته در گفتگو هایی به شما هم گفته ام 
که چپ نمی تواند دولت نگه دارد و راست نمی تواند ملت نگه دارد. در 
ابتدای انقلاب دولت در اختیار جریان چپ قرار داشت، از اواخر دهه 
شصت تا اواسط دهه هفتاد دولت نیمه چپ-نیمه راست بود، تا اواسط 
دهه هشــتاد دولت چپ بود، دولت احمدی نژاد کاملا راســت بود و 
دولت روحانی هم در اختیار نیرو های چپ است. واقعیت این است که 
بیشتر دولت ها در تاریخ انقلاب اسلامی در اختیار نیرو های چپ بوده 
اســت. جالب است برایتان بگویم که دولت احمدی نژاد 600 میلیارد 
دلار در اختیار داشت و دلار از هزار تومان به سه هزار تومان رسید و 
دولت روحانی هم همین میزان را در اختیار داشت و دلار به 30 هزار 
تومان افزایش یافت. این نشــان می دهد دولت نتوانست آن طور که 

انتظار می رفت عمل کند«.
 

عضو شورای شهر: مرگ و میر کرونا در تهران ۱۰۰ درصد 
افزایش یافته

 حســن خلیل آبادی، عضو شورای شهر تهران درباره وضعیت کرونا 
در پایتخت اظهار داشت: آمار مرگ و میر در تهران به دلیل ابتلا به 
کرونا افزایش یافته و به طور کلی نسبت به قبل از شیوع کرونا آمار 
فوت و مرگ و میر در پایتخت 100 درصد افزایش یافته اســت. وی 
افــزود: تهران حدود 3 میلیون نفر جمعیت شــناور دارد که امکانات 
درمانی در پایتخت و حضور بســتگان برخی از بیماران در تهران از 
دلایل مراجعه بیشتر بیماران کرونایی به بیمارستان های پایتخت بوده 
است. این عضو شورای شهر تهران با بیان اینکه آمار ها نشان می دهد 
مرگ و میر در تهران نسبت به قبل از کرونا به دو برابر رسیده است، 
گفت: ظرفیت بهشــت زهرا به صورت کلی تکمیل شــده، ولی این 
سازمان با طرح ابتکار هایی پیش بینی هایی انجام داده تا دفن اموات 
با مشکل مواجه نشود. خلیل آبادی گفت: از گذشته پیش بینی می شد 
که ظرفیت بهشــت زهرا تا دهه 80 تکمیل شود، ولی با اضافه شدن 
قســمت های جدید به بهشت زهرا و سه طبقه شدن قبر ها همچنین 
استفاده از موضوع بازسازی قبور قدیمی، ظرفیت بهشت زهرا بیشتر 

شد.

پیشنهاد جدید به کاندیداهای ریاست جمهوری ۱۴۰۰
رئیس اسبق شورای شــهر تهران نکاتی را درباره انتخابات ریاست 
جمهوری 1400 یادآور شد.مهدی چمران رئیس اسبق شورای شهر 
تهــران درباره برخی اظهارات مبنی بر اینکه بهتر اســت نامزدهای 
ریاســت جمهوری در ابتدا کابینه مد نظر خــود را به مردم معرفی 
کنند،گفت: من با این پیشــنهاد موافقم که نامزدها از قبل تیم خود 
را بــه مردم معرفی کنند، زیرا اینکه نامزدها افرادی را قبول داشــته 

و آنها را برای دولت احتمالی خود انتخاب کنند رســمی است که در 
سایر کشــورها هم وجود داشته و چندان پیچیده نیست.او ادامه داد: 
البته اگر آن نامزد بخواهد وزرای خود را به مردم معرفی کند قطعی 
نخواهد بــود، چرا که آنها باید رای اعتماد خود را از مجلس بگیرند؛ 
اما معرفی تیم نزدیک به دولت احتمالی خود برای مردم بسیار مفید 
خواهد بود.چمران در پاسخ به این سوال که آیا در این صورت وامدار 
فرد یا گروهی نخواهند بود؟ گفت: این امر بستگی به آن شخصیت 
دارد؛ بله برخی ها هستند که خود را وامدار افرادی می دانند که برایش 
تلاش کرده اند و از همین رو وقتی که بر ســر کار می آید مجبور به 

کار با همین افراد هستند.

حجاریان سرمقاله فردای پیروزی بایدن
 در روزنامه کیهان را نوشت

ســعید حجاریان، ئتوریســین جریان اصلاحات در یادداشتی درباره 
انتخابات ریاست جمهوری آمریکا نوشت: تصور کنیم بعد از انتخابات 
13 آبان و اعلام شــدن نتایج و پایان دعواهای مرســوم، جو بایدن 
به جــای دونالد ترامپ به عنوان رئیس جمهور آمریکا انتخاب شــود. 
ایــن موضوع در ایــران انعکاس زیادی خواهد داشــت از جمله در 
روزنامه کیهان و ســرمقاله آن. من در این یادداشت خود را به جای 
سرمقاله نویس این روزنامه می گذارم و سعی می کنم از زاویه دید وی 
به این انتخــاب بنگرم. طبعا به دلیل اینکه نگارنده جایی در روزنامه 
کیهان ندارد، متن حاضر در جایی غیر از ستون کیهان منتشر می شود! 

مطلب مزبور چیزی شبیه متن زیر خواهد بود.
انتخابات ریاســت جمهوری ایالات متحده در هر دوره، مع الاسف، 
بخشــی از تحلیل ها و جهت گیری های سیاسی-اقتصادی کشور را 
به خود مشغول کرده اســت در حالیکه دولتمردان و سیاست مداران 
ایران التفات ندارند که مسئله مسئله ها برای جمهوری اسلامی ایران، 
کشور آمریکاست و نه رئیس کاخ سفید. از این رو، باید به این جماعت 
یادآور شد که بایدن و ترامپ از شروع رقابت های انتخاباتی برای ما 
تفاوتی نداشتند. در واقع، چه این می آمد و چه آن دیگری ابقاء می شد، 
سیاست نظام جمهوری اسلامی تغییری نمی کرد.از این گذشته، نباید 
به دوگانه صوری دموکرات-جمهوری خواه رسمیت بخشید چرا که 
تجربه نشــان داده است، دموکرات ها اساســاً خطرناک ترند و نقش 
اوبامــا در آغاز تحریم ها مؤید این دیدگاه اســت. مضاف بر این، هر 
فردی که اندکی سیاســت بین الملل و مناسبات آمریکا را درک کند 
درمی یابد که ترامپ حتی برای ما گزینه مناســب تری بود زیرا وی 
همواره به دنبال جنجال  بود اما اکنون بایدن ادعا کرده است می خواهد 
به برجام بازگردد و این خود، آغاز مصائب کشــور در طلیعه گام دوم 

انقلاب است.

باری، ممکن است در این دوره جدید کشور دوباره به دام مذاکره بیفتد 
اما این بار جمهوری اســلامی ایران باید شرط های  خود را به آمریکا 

تفهیم کند و سپس وارد مذاکره شود.
چنانکه می دانیم پیش تر مایک پومپئو از شروط 12گانه آمریکا سخن 
گفته بود. موضوعی که مذاکره را از محتوا خالی می کرد و صرفاً باعث 
می شد آمریکا منویات خود را به ما دیکته کند. اما، اکنون آن مسیر با 
بن بست مواجه شده و دوران اولدروم بلدروم ها به پایان رسیده است 
و نوبت ماست که برای بایدن شرط بگذاریم و بگوییم برای بازگشت 
به مذاکرات و معاهده برجام چه تکالیفی را بر عهده دارد. شروط 7گانه 

ایران به شرح زیر است:
یکم( دولت آمریکا موظف است تمامی ضررهایی را که از قِبل عدم 
فروش نفت در چهارســاله ترامپ به ایران وارد شده است، بدواً و در 

کوتاه ترین زمان پرداخت کند.
دوم( دولــت آمریکا موظف اســت عدم النفــع و ضررهای تمامی 
شــرکت هایی که طی این مدت به دلیل تحریم ها و بازگشت آن ها 
ورشکســته شــده اند یا بازار خود را از دســت داده اند، پرداخت کند. 
همچنین باید ضرر و زیان کارگران تعدیل و یا اخراج شده این بنگاه ها 

را برعهده بگیرد.
ســوم( آمریکا موظف به پرداخت آنی تمامی غرامت های ناشــی از 
فوت افراد بی گناهی اســت که در اثر تحریم  دارو از قبیل داروهای 
بیماری های خاص، انسولین و همچنین فقدان لوازم تست کرونا از 

بین رفته اند.
چهارم( شهادت ناجوانمردانه سردار قاسم سلیمانی به عهده دستگاه 
نظامی آمریکاســت. بنابراین این کشــور باید آمرین و عاملین این 
جنایت و در رأس آن ها دونالد ترامپ را برای محاکمه به ایران مسترد 

دارد.
پنجم( آمریکا موظف است تمامی دارایی هایی بلوکه شده ایران را که 
در هر جای دنیا به دلیل تحریم راکد مانده اند، آزاد کند و علاوه بر این 

بهره و خسارت تأخیر تأدیه آن را بپردازد.
ششم( آمریکا می بایست ظرف مدتی کوتاه، تمامی نیروهای خود را 
از اطراف ایران اعم از عراق و افغانســتان و… خارج کند و در یک 

کلام، خاورمیانه را ترک کند.
هفتم( آمریکا می بایست تحریم های اعمال شده بر متحدین منطقه ای 
ایــران اعم از حزب الله، انصــارالله و… را لغو نماید و از این پس در 

بازیگری منطقه ای جمهوری اسلامی ایران ایجاد اختلال نکند.
چنانکه در ســطرهای فوق خواندیم، شــروط 7 گانه ایران صریح و 
به صورت عملیاتــی پیش روی آقای بایدن اســت و این بار دولت 
آمریکاســت که باید گامی به سوی حل مســئله بردارد. اما سخنی 
کوتاه با دست اندرکان سیاســت خارجی و اصحاب مذاکره و توافق! 

مادام که شرط های 7گانه ایران اجرا نشده است، هیچ فرد حقیقی یا 
حقوقی اعم از رئیس جمهور و وزیر خارجه حق برقراری ارتباط با هیچ 
مقام آمریکایی را ندارد چرا که تجربه نشان داده است، رئیس جمهور 
دموکرات در آمریکا دســتکش مخملینی است بر دست چدنی این 
کشور!در این میان ممکن است آقای بایدن صرفاً به بخشی از شروط 
فوق تن دهد در چنین وضعیتی و تا زمانی که حتی یکی از شــروط 
فوق پذیرفته نشده باشند، راهبرد سیاست خارجی ما مطابق فرموده 

رهبر انقلاب »نه جنگ، نه مذاکره« خواهد بود.

فاطمه راکعی: زنان خود را مهیای کاندیداتوری در انتخابات 
۱۴۰۰ کنند

فاطمــه راکعی، دبیــر کل جمعیت زنان نواندیــش، در گفت وگو با 
اعتمادآنلاین در این باره اظهار داشــت: این روزها سالروز درگذشت 
اعظم طالقانی، زنی اســت کــه به طور مُجدانــه ای تلاش کرد تا 
مســئولان نظام را به این نتیجه برســاند که زنان هم مثل مردان 
حق شرکت در انتخابات ریاست جمهوری را دارند. البته چندی پیش 
سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد زنان هم می توانند برای حضور 
در رقابتِ انتخاباتی 1400 ثبت نام کنند. دلیل چنین اظهارنظری هر 
چه باشد، بازهم چراغ سبز خوبی برای زنان است تا در این زمینه هم 
فعالیت کنند.فعال سیاسی اصلاح طلب در ادامه سخنانش گفت: در 
واقع زنانی که می دانند کشــش لازم و توانایی کافی برای حضور در 
این سطح از کنش سیاسی را دارند،  باید دست به کار شوند و خود را 
مهیای کاندیداتوری در انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری 
کنند. البته ممکن است تعدادی از زنان مشمول رجل سیاسی باشند، 
اما از شایســتگی لازم برای شرکت در اتفاق مهمی چون انتخابات 
ریاست جمهوری برخوردار نباشند. اما حتما می توان از زنانی یاد کرد 
که شایستگی شــان به حدی است که نسبت به خیلی از مردانی که 
فرصت کاندیداتوری داشــتند، اصلح تر و شایسته تر هستند.نماینده 
ادوار مجلی شــورای اســلامی در ادامه افزود: در واقع با نگاهی به 
زنانی که در ســطح معاونت رئیس جمهوری، رئیس ارگان های مهم 
و حتی کســانی که در نقش دبیر کلی احزاب حضور فعالانه دارند، 
می تــوان گفت جامعه زنان از آمادگی لازم برای جلب رای مردم در 
جهت رئیس دولت شدن برخوردار است. البته با این شرط که سیستم 
زنــان را در حد ثبت نام جدی نگیــرد و در هنگام تعیین صلاحیت، 
فقط شــاخص های لازم برای شرکت در این عرصه را لحاظ نکنند. 
نباید اینطور باشد که »زن« بودن موجب شود، حتی پرونده شان هم 
بررسی نشــود.فاطمه راکعی در پایان گفت: حضور زنان در جایگاه 
کاندیداتوری ریاســت جمهوری می تواند شــور زیــادی در فضای 
منبع تابناک انتخاباتی به وجود بیاورد.  
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